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Motorizált gyereknap

A hosszúhetényi gyereknapi rendez-
vény fő vázát idén is a Tour de Hosszúhe-
tény  alkotta. A Takács Ferenc ötlete és
rengeteg befektetett energiája nyomán
kialakult játékos, kerékpáros akadályver-
seny idén is nagyon sok gyerekes családot
megmozgatott. A kerékpárok meghajtá-
sához ugyan nem volt szükség gépi erőre,
azonban az autók iránt érdeklődő kicsi és
nagy gyerekek is találtak maguknak töké-
letes élményt!

Köszönhető ez az idei gyereknap má-
sik nagy attrakciójának a Rally családi nap
rendezvénynek. Köbli Károly és csapata
játékos módon, a kiállított versenyautók
segítségével mutatta be az autók világát.    
Veszprémből, sőt még Budapestről is jöt-
tek rally-autósok és a helyiek is kép-
viselték a sportágat. (folyt. a 11. oldalon)
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Testületi ülés - április 25.

Tájékoztató a képviselő-testületi
határozatok végrehajtásáról

Dr. Orbán László jegyző elmondta,
hogy a folyamatban lévő mázsaház telek-
határ rendezéséhez az ingatlan megosztása
nem lehetséges. A mázsaház feltünte-
téséhez elkészült a vázrajz, jelenleg az
illetékes földügyi hatóság előtt van
záradékolásra.

Dr. Herbert Tamás képviselő szerint
egy hosszútávú bérleti szerződés meg-
oldást jelenthet a helyzetre.

Pál Attila Nkft. ügyvezető elmondta,
hogy  még nem kapta meg a tervezőtől a
részletes költségkalkulációt a 165/2022
határozatban foglaltakra. Ismételten meg-
keresi ez ügyben.

Csényi Norbert társadalmi alpolgár-
mester kérdése, hogy az elmúlt testületi
ülésen a Hajdu Csaba főépítész által
említett kerítés építéssel kapcsolatban
történt-e előre lépés. 

Orbán László jegyző a tulajdonost le-
vélben kereste meg az építkezéssel kapcso-
latban, és felhívta a figyelmét arra, hogy a
kerítés végleges megépítése előtt egyez-
tessen Hajdu Csaba főépítésszel.

Beszámoló az  önkormányzat és
intézményei 2022. évi költségvetésének

végrehajtásáról
Dr. Csörnyei László polgármester:

A bevételi főösszeg azért olyan magas,
mivel a pályázati előlegeket is tartalmazza.
Ezeket az előlegeket a Magyar Állam-
kincstárnál nyitott külön számlán kell tar-
tania az önkormányzatnak. Az adóbevé-
telek alakulásról a Pénzügyi-Ellenőrző
Bizottság elnöke kérte, hogy a 2022.12.31-
el készüljön egy kimutatás az adóhá-
tralékról és túlfizetésekről. Az adóhátra-
lékok csökkentése hatékonyan működik a
pénzügyi és adóiroda dolgozóinak köszön-
hetően. Más tekintetben a Pénzügyi-Elle-
nőrző Bizottság a beszámolót megtárgyal-
ta, elfogadásra javasolta.

A képviselő-testület az önkormányzat
és intézményei 2022. évi költségvetésének
végrehajtásáról szóló pénzügyi beszámolót
elfogadta.

Önkormányzatok rendkívüli támo-
gatási pályázatának benyújtása

Martonné Sztázics Nóra pénzügyi
előadó: A rendkívüli támogatásra a
központi költségvetésről szóló törvény  ad
lehetőséget, és a pályázati kiírás alapján
lehet kérelmet benyújtani, melyet a 2023.
I. negyedéves szemétszállítás díjtartozá-
sára és jubileumi jutalom kifizetésre
igényelnék meg.

A képviselők egyhangúlag támogatták
a pályázat benyújtását. 

Pályázat szociális célú tüzelőanyag
vásárlásához 

Orbán László jegyző elmondta, hogy a
korábbi évekhez hasonlóan ismét kiírták a
szociális tüzelőanyag vásárlásási pályáza-
tot. A benyújtására kell a képviselő-
testületnek döntés hoznia, mely a 2023-
2024 évi fűtési szezonra biztosítja a rá-
szorulók részére a tüzelőanyagot.

A képviselő-testület a Belügymi-
nisztérium által kiírt szociális célú tüze-
lőanyag vásárlásához támogatási  pályáza-
tot nyújt be. A pályázat 150 erdei m3
kemény lombos tűzifa vásárlására irányul.

A képviselő-testület a pályázathoz
szükséges 381.000 Ft önrészt az 2023. évi
költségvetéséből biztosítja. 

Tulajdonjog-fenntartással történt
eladás tényének törlése

Orbán László jegyző: A hosszúhetényi
zártkerti 3426 hrsz-ú „szántó” művelési
ágú földingatlant a helyi önkormányzat a
2005. március 24-én kelt adásvételi
szerződéssel értékesítette Zsótér Ferenc-
nek. Mivel a vevő a vételárat nem egy
összegben fizette meg, a vételár teljes
kiegyenlítéséig az ingatlan tulajdonjogát
fenntartotta.  A vételárat a vevő még 2005-
ben kifizette, a vagyonelem pedig decem-
ber 31-el az önkormányzat vagyonka-
taszteréből kivezetésre került.
Adminisztrációs hiba következtében vi-
szont a terhelést nem törölték. Mindehhez
a képviselő-testület hozzájárulása szük-
séges, melyhez értelem szerűen a testület
hozzájárult.

A szociális rászorulók tűzifa jut-
tatásáról szóló  rendelet módosítása

Orbán László jegyző: A rendelet mó-
dosítására azért került sor, mert a kiírt mi-
nisztériumi pályázat feltételeit átnézték, és
úgy ítélték meg, hogy a tűzifa igénylési
kérelmek benyújtási határidejét méltá-
nyosabb lenne hosszabb idő intervallum-
ban meghatározni. Ezt indokolta, hogy
voltak olyan igénylők, akik későn, vagy
egyáltalán nem értesültek a beadás lehe-
tőségéről, illetve a határidő és kiszállítás
utolsó határnapja között hosszú idő telt el,
és további igények benyújtására nem volt
lehetőség a számukra. Javaslata, hogy a
pályázati felhívást követő év január 31-ig
lehessen az igényeket benyújtani.

A képviselő-testület a szociálisan rá-
szorulók kedvezményes tűzifa juttatásáról
szóló 8/2017 (XI.6.)  önk. rendeletét egy-
hangú szavazással a fentiek szerint
módosította.

Ingatlan használati kérelem
Straub Zoltán hosszúhetényi lakos

kérelmet nyújtott be airsoft játék szerve-
zése céljából a Hármashegy utca 17 hsz.

alatti panel épület és környezetének hasz-
nálatára.

Csörnyei László polgármester elmond-
ta, hogy az épület balesetveszélyes és
jelenleg le van zárva.

Óbert Gábor alpolgármester a  prog-
ramot jónak tartja, de figyelemmel kell
lenni az esetleges zajhatásokra is.

Herbert Tamás képviselő szerint a
körülményeket tisztázni kell, a bizton-
ságért a kérelmezőnek kell felelnie. Szer-
inte a gyakorlatban fog megmutatkozni a
használata. Használat után az épületet visz-
sza kell zárni. A későbbiekben felmerülő
észrevételeket figyelembe kell venni.

Csényi Norbert társadalmi alpol-
gármester javaslata, hogy egy szezonra
próbálják meg.

A képviselő-testület elviekben egyet-
értett a programmal, megbízta a jegyzőt,
hogy készítse elő a használati megál-
lapodást az épületre és annak közvetlen
környezetére a következő testületi ülésre.

Kérelem forgalomképtelen törzsvagyon
ügyében

Orbán László jegyző elmondta, hogy
dr. Rostás Gábor már korábban kérelmet
nyújtott be a területeinek megközelítésére
szolgáló 2809/2 hrsz-ú közút megvásár-
lására, melyről 2021-ben polgármesteri
határozat született. A határozat szerinti
átminősítés nem valósult meg, mert az
illetékes földhivatal nem engedélyezte. Az
indok az volt, hogy a művelési ág vál-
tozása, illetve az út megszűnése esetén a
külön helyrajzi számú ingatlanok nem
közelíthetők meg. 
Javaslata, hogy a testület napolja el a kérel-
met. Figyelemmel arra, hogy a közút az
önkormányzat forgalomképtelen törzs-
vagyona, nem idegeníthető el, ezért forga-
lomképessé tétele az önkormányzat va-
gyonrendeletének módosításával jár,
testületi döntéssel nem lehet erről
határozni. Az ingatlan eladása pontosítást
igényel, ezért megkeresi a BAVKH
Hatósági Főosztály Törvényességi Osztá-
lyát és állásfoglalást kér az ügyben. 

Ingatlan vásárlási kérelem
Csák Zsolt Hosszúhetény, Kecskés-

gödör dűlő 8. hsz alatti lakos a 2248/4
hrsz-ú út megvásárlására adott be kérel-
met. Az út mindkét oldalán a saját területei
vannak. Azonban azt tisztázni szükséges,
hogy a szomszédos földingatlanok tulaj-
donosai közül valamennyien meg tudják-e
közelíteni a földjeiket. Ezért javaslata itt is
a napirendi pont elnapolása, mivel szintén
forgalomképtelen útról van szó.

Fábos Bence mezőőr elmondta, hogy a
kérdéses területet megtekintette, és ahogy
az általa készített képeken is látszik, a
kérelmező a területét már bekerítette. Az út
46 kis parcella megközelítésére is szolgál.
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Ezen ingatlanok máshonnan nem köze-
líthetők meg. A kérelmező a bekerítéssel
akadályozza más állampolgárok bejutását
a telkeikre. Hozzáteszi, hogy az elkerítés-
sel a területen lévő forrást is elzárta. 

Csörnyei László polgármester javasol-
ta a kérelem elutasítását, és a kérelmező
felszólítását az út elkerítésének megszün-
tetésére.

A képviselő-testület Csák Zsolt kérel-
mét a 2248/4 hrsz-ú „kivett út” földingat-
lan megvásárlására nem támogatja. Meg-
bízta a jegyzőt, hogy értesítése a kérel-
mezőt a  döntésről, és egyúttal szólítsa fel
a lezárt területek felszabadítására.

Bejelentések, egyebek
Csörnyei László polgármester elmond-

ta, hogy a Vidékfejlesztési Program VP6-
7.2.1.1-21 kódszámú felhívására 2021.
08.31-én benyújtott „Hosszúhetény 1117
hrsz, 2363 hrsz útfelújítására” című pályá-
zatnál szükséges a testületnek az önrész
számszerűsítésére határozatot hoznia. A
határozatoknak tartalmaznia kell a pályá-
zatban számszerűsített önrészt illetve az el
nem számolható költségekre vonatkozó
önrészt is.

A képviselő-testület hozzájárul a
Vidékfejlesztési Program VP6-7.2.1.1-21
kódszámú felhívására 2021.08.31-én
benyújtott „Hosszúhetény 1117 hrsz, 2363
hrsz útfelújítására” című 3307480841  szá-
mon nyilvántartott pályázat megvaló-
sításához szükséges 1.197.407,-Ft önrész
biztosításához, valamint a pályázat költ-
ségei között el nem számolható
8.509.061,-Ft önrész biztosításához.

Papp János képviselő elmondta, hogy
Zöldi Miklós kérelmét az ő kérésére
tolmácsolja a testület felé. Levelében utal
arra, hogy a testület már korábban döntött
a Környezetvédelmi program elkészíté-
séről, de ez a mai napig nem történt meg.

Csajkás Géza képviselő szerint kb. 10
éve döntött a testület ez ügyben, és azért
nem lett megszavazva, mert nem volt
kötelező és az önkormányzatnak sem volt
akkor  erre pénzügyi kerete. 

Csörnyei László polgármester elmond-
ta, hogy környezetvédelemmel kapcsolatos
programot részben Hosszúhetény község
klímastratégiája tartalmazza. 
A környezetvédelmi terv elemeit a
település külön-külön programjai is tartal-
mazzák, mint például zöldfelület hálózati
terv, vízkár elhárítási terv és Hosszúhetény
Integrált Településfejlesztési stratégiája.

Herbert Tamás kérdezte, hogy törvényi
szabályozás szerint kell-e külön  környe-
zetvédelmi terv.

Orbán László jegyző elmondta, hogy
a 9/2004(VII.15.) számú rendeletünk szól
az önkormányzat környezetvédelmi alap-
járól. Az elmúlt években nem nagyon volt
befizetés, utána néz a jelenlegi egyenleg-

nek. A Papp János képviselő úrnak címzett
emailre személyesen fog válaszlevelet
küldeni Zöldi úr részére. 

Leirer József elmondta, hogy az út-
építési hozzájárulás összegét a mostani
költségekhez kellene igazítani. A Kossuth
Lajos utca 1966-ban épült, és azóta sem
lett felújítva. Érdekelné, hogy milyen
szempontok alapján dönti el a testület,
hogy melyik utca legyen felújítva. Úgy
gondolja, hogy a fontossági sorrendet kel-
lene erre felállítani. A jelenlegi út felújítá-
soknál nem látja a helyreállítások
ellenőrzését. 

Az Iskola utca egyirányúsírását java-
solná. A Petőfi utca most lett felújítva,
azonban a 30 tonnás teherautók hamar
tönkre fogják tenni az út burkolatát. Jó
lenne vigyázni azokra az értékekre, amit
végre létrehoztak. Esetleg egy korlátozó
tábla kihelyezése megoldaná a dolgot. 

A környezetvédelemhez kapcsolódóan
elmondaná, hogy még mindig vannak
olyan ingatlan tulajdonosok, akik a szenny-
vizet a patakba engedik. Mindezek elle-
nőrzésére jónak tartaná egy településgazda
kinevezését, aki ezt kézben tartaná. 

Testületi ülés - június 5.

Tájékoztató 
a határozatok végrehajtásáról

Dr. Csörnyei László polgármester
ismertette a lejárt határidejű, – befejezett
és a folyamatban lévő – képviselő-testületi
határozatok végrehajtásáról szóló tájékoz-
tatótját. 

Dr. Herbert Tamás képviselő Szám
Béla kérelmével kapcsolatban kérdezte,
hogy a Mázsaház használatba adása mikor
történhet meg.

Dr. Orbán László jegyző elmondta,
hogy az épületet eladni nem lehet, ezért az
előző testületi ülésen már felmerült az
épület használatba adásának lehetősége
viszont döntés nem született. Dönteni kell
arról, hogy önkormányzat térítésmentesen
adja használatba vagy bérleti díj fejében,
illetve meg kell határozni a használati
szerződés időtartamát.

Herbert Tamás képviselő javasolta,
hogy első alkalommal 20 évre adják
használatba az épületet.

A képviselő-testület egyhangú döntés-
sel Szám Béla Hosszúhetény, Széchenyi
utca 1. hsz alatti lakosnak a Hosszúhetény,
446/A hrsz –ú megjelölésű ingatlant
(Mázsaház) 20 évre használatba adta. 
Megbízta a jegyzőt, hogy a használati
megállapodás tervezetét készítesse el.

Csényi Norbert társadalmi alpol-
gármester elmondta, hogy a cseresznyés
úton lévő fákon érik a gyümölcs és az arra
járók egyre többen állnak meg szedni,
sajnos az ágakat sem kímélik. Ebben a
kérdésben, ezért mindenképpen egyeztetni

kellene a teendőket illetően. 
Csörnyei László polgármester elmond-

ta, hogy a cseresznyefák szedése meg-
kezdődött, ami több problémát felvetett, és
amire megoldást kell találni. A fákat az
önkormányzat ültette, de a közút kezelé-
sében vannak. A helyzet az, hogy akinek a
területén található a fa, az annak a tulaj-
dona. Az önkormányzat a fák kezelését
átveheti, de erre egy kezelési tervet kell
készíttetni. Egyeztetett a közúttal, megáll-
ni tilos táblát nem lehet kihelyezni. A
cseresznyés sor helyi védettség alatt áll, a
fák rongálása nem megengedett. Ennek
tiltására a mezőőr, illetve a termé-szetőr
hatósági jogkörében fel tud lépni. Tábla
kihelyezését is javasolja figyelmeztetésre. 

Bodó János természetőr elmondta,
hogy helyi védett a cseresznyés sor, ezt ki
kell táblázni.  Mindenképpen egy kezelési
tervet kell készíteni. Javasolta a lakosság
tájékoztatását.

Csörnyei László polgármester a
BAVKH Növényvédelmi és Talajvédelmi
Hatóság tájékoztatását is kérte a kérdés-
ben. A hatóság nem ajánlja emberi fo-
gyasztásra, mivel a szomszédos szán-
tóföldeken növényvédelmi szereket hasz-
nálnak a termesztés céljából. Körülbelül 3
hete a szántó területeken gyomirtózás is
volt. Javaslata egy kezelési terv készítése,
a lakosság tájékoztatása a hirdetményi
úton, és tábla kihelyezése a védettségről,
illetve a fák vegyszeres kezeltségéről.

A képviselő-testület a Cseresznyés
fasor kezelési tervének elkészítését hatá-
rozta meg. Megbízta a jegyzőt, hogy
készítse elő a kezelési terv tervezetét,
valamint tegyen közzé egy felhívást a
cseresznye fasor védettségének tájékoz-
tatásáról. Gondoskodjon továbbá „Védett
fasor” feliratú táblák kihelyezéséről.

Tájékoztató 
a folyamatban lévő  pályázatokról
Csörnyei László polgármester elmond-

ta, hogy a Hercegi dűlő külterületi útra a
pályázat elszámolása megtörtént. Várják a
kifizetési kérelem jóváhagyását. 
A csapadékvíz elvezetés pályázatuknál a
munkálatok szerződésszerűen haladnak. A
Zrínyi utca és Csókakő utca szakasz
készen van. Az aszfaltozás adminisztratív
előkészítése folyamatban van.  A pataknál
lévő munkálatoknál a kivitelező a projekt
menedzsment felé egy pótmunka igényt
nyújtott be. Ennek igazságügyi szakértői
vizsgálata most készül, ugyanis nem elég a
műszaki ellenőr jóváhagyása, szükséges a
szakértői vélemény is. 

A zártkerti (Tótút dűlő) pályázatnál az
ivóvíz kialakítása miatt tavaly határidő
módosítást kellett kérniük az irányító
hatóságtól, a hosszabbítást 2023. július 31-
ig kapták meg. A vízhálózat kiépítése most
készült el áprilisban, így a munkálatok
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megkezdésére és befejezésére nem sok idő
maradt. 

A Zártkerti Program (ZP1 2021)
keretében Hosszúhetény 0126 hrsz-ú út
felújítási munkálataira árajánlatokat kértek
be. A következő ajánlatok érkeztek: Clever
Complex Kft. 17.744.133 Ft, J-Factum
Kft. 18.693.585 Ft, Dt. Build Kft.
18.535.343 Ft

A TOP-PLUSZ 1.2.3.21 számú bel-
területi út pályázat keretén belül a Kossuth
utcát és Kisújbánya bevezető szakaszát
érintő útfelújításra a támogatási szerződést
aláírták. A támogatási összeget leutalták.

A TOP_PLUSZ1.1.3-21-BA1-2022-
00013 azonosító számú Mesés Mecsek –
Hosszúhetény, Magyarhertelend és Bikal
turisztikai kínálatának fejlesztése című
pályázat keretén belül a Kultúrház felújí-
tására is megkapta az önkormányzat a
támogatást, indul a közbeszerzési eljárás. 

A mozi épületének felújítására a támo-
gatás rendelkezésre áll. Indul a tervezési
eljárás.

A piac pályázatnál az építési rész
elkészült. Az első kifizetési kérelem be-
adásra került, a pénz leutalása után követ-
kezik az eszközök beszerzése.

A bölcsőde építésénél a végleges ter-
vek engedélyezési eljárása folyamatban
van. Amint jogerős építési engedély van a
közbeszerzési eljárás kiírása a következő,
ez valószínűleg a nyár folyamán várható.
A következő konzorciumi megállapodás-
ban, mely a Mecsek Erdő Zrt., Duna-Dráva
Nemzeti Park és a Mesés Mecsek Önkor-
mányzati Társulás aktív turisztikai infra-
struktúra fejlesztésekre kiírandó pályázat-
ban egy projekt elő támogatási tervet
készít. A Mesés Mecsek Önkormányzati
Társulás keretein belül egy komplex tu-
risztikai program készül. Hosszúhetény
vonatkozásában a Mecsek Erdő Zrt-vel
konzorciumban egy Kövestetői Turisztikai
Központ (kalandpark, mászófal, kerék-
páros kiszolgáló épület és parkoló) kiala-
kítása illetve ezzel egyidejűleg  Kisújbá-
nyán a fenti parkolóban fogadóépület és
parkoló kialakítása a terv. 

A Magyar Falu Programon keresztül
kiírásra került út, híd és járda felújítása
bruttó 45 millió Ft értékben. A Verseny
utca felújítására pályáznánk. A pályázat
beadásánál nagyon fontos az indoklás, itt a
köznevelési intézmények megközelítését
hangsúlyoznák. 

Pál Attila Nkft. ügyvezető elmondta,
hogy szüksége lenne pontos információkra
a pályázat megírásához, abban a tekintet-
ben, hogy mely utcarészt tegyék bele a ter-
vezésbe. A pályázat költség elszámolá-
sánál több más költség elem is van, ami
bele kerül, tehát a 45 millió nem csak az
útépítési költséget tartalmazza. 

Óbert Gábor alpolgármester minden-
képpen célszerűnek tartotta  az iskola és az

épülő bölcsőde miatt ezen útszakaszok
felújítását. 

A Településüzemeltetési Nonprofit Kft.
2022. évi szakmai beszámolója

Pál Attila ügyvezető elmondta, hogy
folyamatosan tájékoztatást nyújtanak a
Facebook oldalukon a tevékenységükről.
Beszámolójának első részében a nagyobb
munkákat jelölte meg. Ezek közül néhány:
a nyugdíjas klub és az ifjúsági klub közöt-
ti vízvezeték javítása, cseréje. A borbará-
tok egyesületének nem rég megvásárolt
pincéjének vakolat leverésében segéd-
keztek, ahol majd egy közösségi tér kerül
kialakításra. A paplak kertjében terepren-
dezést végeztek. Besegítettek az elektroni-
kai hulladékgyűjtő akcióba is.

A második részben felsorolta a folya-
matban lévő és előkészítés alatt álló pályá-
zatokat. Jelenleg 12 pályázatot menedzsel-
nek, melyre ketten vannak a kolléga-
nőjével. A Magyar Falu Programon keresz-
tül megvalósult pályázatok hiánypótlását,
elszámolását is ők végezték. Ezenkívül a
játszóterek felújítása, szociális lakások
felújítása, javítása folyamatos.

A harmadik részben az aktuális és
időszakos feladatokat sorolta fel. Elmond-
ja, a rendezvényekre továbbra is előkészítő
és utómunkákat folytatnak, valamint a
szállításokban is részt vesznek. 

Csörnyei László polgármester megkö-
szönte az eddigi munkájukat. 

Papp János képviselő köszönetét fe-
jezte ki a dolgozók felé a rendezvényeken
nyújtott munkájukért.

A Településüzemeltetési Kft.
pénzügyi beszámolója

Herbert Tamás képviselő megkérdez-
te, hogy az önkormányzat által adott mű-
ködési költség átutalt összege lefedi-e az
Nkft. működési költségeit?

Pál Attila Nkft. ügyvezető igennel
válaszolt. Elmondta, hogy a tavalyi évben
az iskolában ellátandó feladatokra a
tankerülettel érvényes szerződésük volt
szeptemberig, ami főként a kazán üzemel-
tetésére korlátozódott, de ezen kívül
végeztek javítást és karbantartást is. A
tankerülettel többször tárgyalt már az új
szerződéssel kapcsolatban, de egyelőre
még nincs előrelépés ebben. A szerződés
szerint havi karbantartási bevételük volt.

A képviselő-testület a Településüze-
meltetési Nonprofit Kft. 2022. évi pénzü-
gyi beszámolóját elfogadta.

Ingatlan ügyek
Orbán László jegyző elmondta, hogy

dr. Rostás Gábor kérelmét már a legutóbbi
ülésen tárgyalta a testület. A kormányhi-
vatal az állásfoglalást megküldte. Az állás-
foglalás igazolta azt, amit már korábban ő
is javasolt. Az ingatlan eladása a következő

kötelezően előírt lépésekben történhet:
1. Az út átminősítése mezőgazdasági
művelési ágú földingatlanná. A legkézen-
fekvőbb a gyep művelési ág.
2. Az önkormányzat vagyonrendeletének
módosítása. Az átminősített ingatlant a for-
galomképes vagyontárgyak közé kell
besorolni.  
3. Az adásvételi szerződés megkötése. Dr.
Rostás Gábort tájékoztatja a fejlemé-
nyekről és nyilatkoztatja, hogy ennek függ-
vényében is fenntartja-e a kérelmét.

Csényi Norbert társadalmi alpol-
gármester kérdése, hogy az út végén van
egy telek, amit csak erről a közútról lehet
megközelíteni, ha megszűnik a közút az
ottani tulajdonos bejárás hogyan lesz
megoldva?

Orbán László jegyző elmondta, hogy
körbejárja és tájékoztatni fogja a testületet
e tekintetben is. Ugyanis út megszüntetés-
nél csak abban az esetben lehet
átminősíteni, ha az összes érintett tulaj-
donos hozzájárul. Nem lehet kizárni senkit
sem, hogy az ingatlanát meg tudja
megközelíteni.

***
Csák Zsolt kérelmét szintén az előző

ülésen tárgyalta a testület. A jegyző a
nevezettet hivatalos levélben kereste meg a
felmerült tisztázandó kérdésekben.
Tájékoztatta, hogy az út eladás (jelenleg
forgalomképtelen vagyontárgy) nem lehet-
séges. Csák Zsolt azt nyilatkozta, hogy
nem ragaszkodik a vételhez, hosszabb távú
bérlet is megfelelő lenne számára. Kijelen-
tette, hogy amennyiben az utat bérelni
fogja, úgy vállalja, hogy a szomszédos
ingatlan tulajdonosoknak biztosítja az
átjárást a területén, illetve a saját ingat-
lanaik megközelítését. Elmondása szerint a
víznyerő helyet sem korlátozza. 

Orbán László jegyző helyszíni szemlét
tartott Óbert Gábor alpolgármesterrel és
Dömös Károly képviselővel. Megállapítot-
ták, hogy jogellenes útlezárás nem történt,
és a víznyerő hely jelenlegi állapotában
nem minősíthető forrásnak. Javasolja az út
hosszabb távra való bérbeadását a szom-
szédos földterületek tulajdonosainak érde-
keit szem előtt tartva. 

Csényi Norbert társadalmi alpolgár-
mester utána nézett a forrásvédelemnek,
Hosszúhetényben két forrás van beje-
gyezve. Szerinte ami nem nyilvántartott,
az nem azt jelenti, hogy nem forrás.
Meglepi ez az eljárás, ugyanis a testület
hozott egy határozatot, hogy nem akarja
eladni az utat, és most ott tartanak, hogy
bérbe adják. Úgy gondolja, hogy a köz
érdekét szem előtt tartva szükség van a
dűlő utakra. Szerinte a bérbeadás komoly
problémákat fog generálni a jövőben. Nem
gondolná, hogy a falunak érdeke lenne az
utak eladása vagy bérbeadása. Mindenki
érdeke, hogy a dűlő utak ott legyenek a
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falu átjárhatósága érdekében. 

Hosszas vita után a képviselő-testület
Csák Zsolt az önkormányzat tulajdonában
lévő 2248/4 hrsz-ú út megvásárlására
benyújtott kérelmét elutasította. 

***
Straub Zoltán kérelméről  az előző

ülésen elviekben döntött a testület. A
használati megállapodás tervezete alapján
határozott időre 2023. június 15-2038.
június 30. szól. Az ingatlan használata
térítésmentes.

Csörnyei László polgármester  javasla-
ta, hogy a bérleti díj a szerződés hatályba
lépését követő 1 év múlva legyen felül-
vizsgálva. A szerződésben rögzítsék, hogy
a környéken lakók nyugalmát a tevé-
kenység ne zavarja.  A javaslatot a testület
elfogadta.

***
Varga János út áthelyezési (kialakítási)

ügyében  Orbán László jegyző elmondta,
hogy előterjesztésében leírta az út áthe-
lyezésére a három megoldás költségeit. 

Csényi Norbert társadalmi alpol-
gármester úgy látja, hogy Varga János
korábbi kérelmében 200Ft/m2 árat kért,
mostanra pedig már feltornászta 350Ft/ m2-
re. Úgy gondolja, hogy ez nem egy „gen-
tleman”-es hozzáállás. Mi van akkor, ha az
önkormányzat úgy dönt, hogy nem
foglalkozik az üggyel, a kérelmező oldja
meg a területének  védelmét. Az egész
onnan indult ki, hogy az ő területén men-
nek keresztül. 

Orbán László jegyző elmondta, hogy
jelenlenleg hivatalosan Varga János
területén nincs lejegyzett közút, hanem az
összes érintett földtulajdonosnak átjárási
szolgalmi jog került bejegyzésre az ingat-
lan nyilvántartásba. Probléma az, hogy a
jelenlegi jogviszonyt tekintve a földtulaj-
donos lezárhatná, illetve megtilthatná az
ingatlanon való átjárást a nem földtulaj-
donosoknak. Ezért a javaslata a jelenlegi
útként használt terület művelési ágból való
kivonása és megvásárlása. 

Csörnyei László polgármester javas-
lata az előterjesztésben javasolt 2. sz.
megoldás elfogadása. Tehát úgy marad az
út, ahogy most van. 

A napirenddel kapcsolatban egyéb
kérdés, hozzászólás nem hangzott el, a
képviselő-testület  – 4 igen 1 tartózkodás
szavazattal – az alábbi határozatot hozta:

Varga János út áthelyezési (kialakítási)
kérelmét elfogadja. A képviselő- testület a
jelenleg útként használt földterületet
megvásárolja a tulajdonostól, majd mező-
gazdasági művelésből kivonatja és az
ingatlan nyilvántartásban közútként leje-
gyezteti.

A komlói önkormányzati bérlakás
értékesítése

Orbán László jegyző elmondta, hogy a

Nyár utca 2/2 hsz alatti önkormányzati
bérlakásra Orsós Teréz bérlő fia Szokol
Márk vásárlási kérelmet nyújtott be. A
kérelmező a vételárat 50.000,-Ft/hó rész-
letekben tudja fizetni. Javaslata, hogy az
ingatlant a képviselő-testület 12.000.000,-
Ft-ért értékesítse Szokol Márk részére tu-
lajdonjog fenntartással.  

Herbert Tamás képviselő kérdése,
hogy miért nem vesz fel kölcsönt a
kérelmező és fizeti ki a vételárat.

Orbán László jegyző elmondta, hogy a
munkaviszonya határozott idejű, a mun-
káltató mindig csak hosszabbítja, viszont
szakmunkásként dolgozik. A bank így nem
ad hitelt a részére.

Csörnyei László polgármester javasla-
ta a tulajdonjog fenntartással történő
eladás, mivel az ingatlan fenntartási költ-
ségei nagyon magasak. 

A napirenddel kapcsolatban egyéb
kérdés, hozzászólás nem hangzott el, a
képviselő-testület  – 4 igen 1 tartózkodás
szavazattal – a Komló, Nyár utca 2/2 hsz
alatti önkormányzati bérlakást tulajdonjog
fenntartással Szokol Márk részére érté-
kesíti. A vételárat 12.000.000 Ft összegben
határozza meg. Megbízza a jegyzőt, hogy a
képviselő-testület döntéséről  értesítse a
kérelmezőt, majd készítse elő az adásvételi
szerződés megkötéséhez szükséges doku-
mentumokat.

Kocsó László és Kocsó Lászlóné
lakáscélú kamatmentes kölcsön ügye

Orbán László jegyző elmondja, hogy a
kérelmezők az Hosszúhetény, Iskola u. 36.
hsz alatti ingatlanuk tetőzetének cseréjéhez
önkormányzati pénzügyi támogatás kértek
kamatmentes visszatérítendő kölcsön for-
májában. Javaslata, jelzálogjog kölcsön
szeptemberi kifizetéssel, ami nem a likvid
hitelt terhelné, hanem már befolyt adókból
kerülne kifizetésre, a futamidőt maximum
5 évre javasolná. A kérelmezőket tájékoz-
tatja a feltételekről, és a  június 28-ai
testületi ülésen tárgyalhatja a testület. 

Csörnyei László polgármester szerint
a kérelemmel foglalkozni kell. Mérlegelési
jogköre van a testületnek. A kérelem
elnapolását javasolja. 

Bejelentések, egyebek
Csörnyei László polgármester elmond-

ta, hogy Szita Károly kaposvári pol-
gármester úrnak volt egy kezdeményezése,
amiben először csak a polgármestereket
kereste meg a támogatásra. A megyei Jogú
Városok Szövetségének kérése az lenne,
hogy az országgyűlés által  elfogadott
5/2023 (III.31.) békepárti  határozatot a
nyomatékosítás végett fogadja el a testület
is. A képviselő-testület az Országgyűlés
5/2023 (III.31.) OGY határozatával egyet-
ért és azt támogatja.

Leirer József : Úgy gondolja, hogy az

utcák felújítása előtt figyelembe kellene
venni azt, hogy melyik utca forgalmasabb.
Nehezményezi, hogy külterületi út előbb
került felújításra, mint egy belterületi utca. 
Bejelenti, hogy a Kossuth és Petőfi
utcában pótkocsis kamionok szállítják a
fát, amelyek vélhetően túlterheltek. Ezért
kéri, az utcákban súly korlátozó tábla kihe-
lyezését. 
A patak kitisztítását is folyamatosan kel-
lene végezni, mindig vannak elmaradt
részek. Kérdése, hogy a faluban a köz-
területek fűnyírását ki végzi?

Csörnyei László polgármester el-
mondta, hogy az útfelújításoknál arra
tudnak pályázatot benyújtani, amire kiír-
nak pályázatot. A fűnyírást a faluban vál-
lalkozó végzi a hatékonyság miatt, a
cseresznyés soron a közmunkások nyírják.  

Csényi Norbert társadalmi alpol-
gármester a lovas pálya új területének
kijelölésére tett javaslatot. Az önkor-
mányzat jelöljön ki 1-2 évre egy ideiglenes
helyszínt, például a strand területét, és
ezzel egyidejűleg készítse elő a végleges
helyszínt, az árnyék miatt fák ültetésével.
Szerinte Hársas telep megfelelő lehet erre.

Papp János képviselő elmondja, hogy
a  strand területén egy közpark kialakítása
a terv. A fa ültetéseket viszont már évek óta
javasolja. Ezt fontos lenne folytatni.

Orbán László jegyző a strand területét
nem javasolja lovaspályának, túl zárt a
terület.

Fábos Bence mezőőr szerint a lovas
egyesület a Hársas telepet nem javasolja új
helyszínként. 

Csörnyei László polgármester szerint
Püspökszentlászló felé a nagy rét meg-
felelő lehet. Jó lenne forgalommal nem ter-
helni a falut. 

Herbert Tamás képviselő szerint
célszerű egy olyan helyszínt keresni, ami
nyitott a falu felé, például Hársas telepet
erre jónak tartja, illetve szóba jöhet még az
iskola alatti terület a leendő kézilabda
csarnok mellett. 

Óbert Gábor alpolgármester kéri a
szervezőket, hogy a június 22-23-án
megrendezésre kerülő Rally verseny előtt a
lakosság időben legyen értesítve.

Herbert Tamás képviselő a temetővel
kapcsolatban elmondja, hogy az ottani
lakók az alsó fenyősor kivágását indít-
ványozzák. Nem támogatja, mivel szerinte
elegendő lenne csak az elszáradt ágakat
levágni. Ettől függetlenül mindenképpen
jó lenne egy szakértői véleményt kérni a
fák kivágásának indokoltságáról.

Orbán László jegyző szerint meg kell
vizsgálni, hogy milyen célból lettek ültetve
a fák! Ha a háborús hősök emlékére, akkor
a kivágásuk esetén javasolt mást ültetni a
helyükre, vagy táblával jelezni az
emléküket.

Papp János képviselő bejelentette,
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hogy  július 12-én Bocz Gyula emléknapot
rendeznek a szobrász halálának 20. évfor-
dulóján, melyre mindenkit szeretettel
meghív. 

Testületi ülés – június 27.

Rendeletmódosítás
A Kormányhivatal június 6-án a

jegyzőknek címzett körlevele szerint a hul-
ladékról szóló 2012. évi CLXXXV. tör-
vény több rendelkezése jelentősen módo-
sul 2023. július 1-el. A módosítások
nagymértékben érinteni fogják az önkor-
mányzatok hulladékgazdálkodásával kap-
csolatos feladatait. A felsőbb szintű
indokolás szerint a módosításokra azért
van szükség, mert az eddigi megosztott
önkormányzati és állami hulladékgaz-

dálkodási közfeladatok helyett egy centra-
lizált hulladékgazdálkodási rendszer jön
létre.
A jelenlegi köztisztasági rendeletünk leg-
lényegesebb rendelkezéseit hatályon kívül
kell helyezni július 1-el. 

A képviselő-testület a hulladékgazdál-
kodással kapcsolatos módosító rendeletet
alkotott és megbízta a jegyzőt az új helyi
rendelet kidolgozásával.

Záportározó  létesítése
Orbán László jegyző lakossági panasz

kapcsán javasolta, hogy a Kosbor utcai
telkek mögötti szántóterület egy részét
vásárolja meg az önkormányzat egy
záportározó megépítéséhez.  Az esővizet
csak a településrész déli, dél-nyugati
oldalán lévő, jelenleg szántóként művelt

területek felé lehet elvezetni. 
A képviselő-testület megbízta a jegy-

zőt a megvalósíthatóság műszaki, tulajdoni
lehetőségeinek előkészítésével. 

Lakáscélú támogatás
A június 5-i ülésen tárgyalta a testület

Kocsó László és Kocsó Lászlóné lakáscélú
hitel kérelmét. Az ülésen született döntés
alapján a jegyző  levélben kereste meg a
kérelmezőket. Kocsó László  úgy nyilatko-
zott, hogy az ismételt költségkalkulációt
követően csak 200.000 Ft támogatásra
lenne szükségük, a  támogatást pedig  12
hónap alatt visszatérítik.

A képviselő-testület  a fenti összeggel
és lejárattal a rendkívüli települési támo-
gatást  a kérelmezők számára megszavazta.

Dr. Orbán László jegyző

FELHÍVÁS!
Felhívom a T. Lakosság figyelmét

arra, hogy a Cseresznye-fasort a
18/2003.  (XII. 1.) önkormányzati ren-
delet védetté nyilvánította. 
A védetté nyilvánítás célja a fasor
károsodásának megelőzése, elhárítása,
a hiányzó egyedeinek  pótlása, a jelen
és jövő nemzedéke számára történő
megőrzése és tervszerű fenntartása.

A rendelet 5.§ (3) bekezdése szerint
a jegyző korlátozhatja, felfüggesztheti
vagy megtilthatja a fasort károsító vagy
súlyosan veszélyeztető tevékenységet.
A rendelet által biztosított hatásköröm-
ben eljárva felhívom a figyelmet arra,
hogy a fák ágainak letörése vagy a
növények egyéb módon történő veszé-
lyeztetése (károsítása) szigorúan tilos!
Tájékoztatom továbbá a T. Lakosságot,
hogy a fák közvetlen környezetében
(védő távolságon belül) rendszeres
mezőgazdasági tevékenység, illetve
vegyszeres növényvédelem folyik, ezért
a cseresznye az emberi szervezetre
káros vegyi anyagokat tartalmazhat.
Mindezekre való tekintettel a fák gyü-
mölcsének fogyasztása  nem ajánlott! 

Felhívom továbbá a figyelmet arra
is, hogy a községi mezőőr a cseresznye
érés ideje alatt napi rendszerességgel
ellenőrzi a helyi önkormányzati ren-
deletben foglaltak betartását és a
szándékos károkozást  (rongálást) jelzi
a jegyzőnek a szükséges hatósági
intézkedések megtétele céljából.

Kérünk mindenkit, hogy közösen
vigyázzunk a fasorra annak érdekében,
hogy a jövő nemzedéke, unokáink is
láthassák a tavaszi cseresznyefa virág-
zást!                         Dr. Orbán  László                  

jegyző 

A tájház élete a jó idő beköszöntével
mozgalmassá vált, számos gyerek- és
nyugdíjas csoportot fogadtunk a múzeumi
órák mellett. A tanév vége felé tanárbúcsúz-
tatóknak is helyet adott a tájház udvara. 

Sikondáról tánctáboros gyerekek
érkeztek az iskolai szünet kezdetén.
Táncházuk nyitott volt, így invitáltak min-
den érdeklődőt. A tikkasztó meleg ellenére
közel 50 táncos lábú tért be hozzánk.

Támogatást nyertünk a Teleki László
Alapítvány Népi Építészeti pályázatán, így
július 3-tól tető és külső felújítási munkák
kezdődnek a tájházban. 
A munkálatok miatt tájházunk július
elejétől október végéig zárva tart. 
Emiatt erre az időre a Mecseki Óriás
Kaland játék a Kultúrházban lesz elérhető. 

Továbbra is sokan keresnek meg ben-
nünket adományozási szándékkal, melyet
szívesen fogadunk. 
Adomány: Szabóné Sándorné Csurcsics
Judit tányérokat, szegedi papucsot, tintát,
kendőket, késélezőt és sok-sok értékes tár-
gyat adományozott a tájháznak. 
Köszönjük ezúton is!

Poór Gabriella

A tájházA tájház
háza tájaháza tája

Pályázati forrásból újítottuk fel a Fő u. 141. számalatti önkormányzati ingat-
lan hátsó traktusát. A hosszú ideje kihasználatlanul álló épületrész a helyi
termelők piacának ad helyet. A belső udvaron árusok kínálhatják a portékájukat,
modern hűtőházzal bővült az igénybevehető szolgáltatások köre. Itt hosszabb ideig
van lehetőség frissen tartani az egyébként romlandó portékát. A raktárépület az
elzárandó értékesebb kellékek biztonságos tárolására szolgál. A teljes szigetelésen
és belső felújításon átesett épületre napelem került, így biztosítva a telep
környezetbarát energiával való ellátását. Nem mellékes, hogy a falu összképét is
jelentősen javítja a felújított épület. Egy újabb értéknövelő beruházás, mely a
lakók komfortérzetét is erősíti.                   Pál Attila
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Május 6-án a Hosszúhetényi Turista Egyesület (HOTE) fenn-
állásának egyik fontos pillanatához érkezett el, hiszen egy
megtisztelő és egyben kihívást jelentő feladatot: egy neves
esemény szervezésében vette át a stafétabotot elődjétől, a
Baranya Megyei Természetbarát Szövetségtől. 
Egyesületünk izgatottan fogott neki a szervezésnek, igyekeztünk
időben és többféle módon megszólítani a közönségünket, amiben
nagy segítségünkre voltak egyesületi tagjaink gyermekei is, akik
lelkesen készítették el a Mecsek 50/30/15/10 bemutatkozó
kisfilmjét. Így a családosokhoz és a fiatalabb generációhoz is
eljutott az információ, ami számunkra kiemelkedően fontos,
hiszen ők jelentik az utánpótlást és a szemléletünk fenn-
tarthatóságának és folytonosságának biztosítékát. Nagy
örömünkre szolgált, hogy ezen a rendezvényünkön is szép szám-
mal sikerült megszólítanunk az ifjúságot, akik a közszolgálati
óráik keretein belül pontőri feladatokat láttak el a 10 km-es távon,
illetve ösztönözték barátaikat a részvételre és teljesítésre is.

A 10 km-es távon 136 fő indult, ezzel ez a táv bizonyult a
legkedveltebbnek, aminek nagyon örültünk, ugyanis ezen a sza-
kaszon hagyományteremtő szándékunk van azzal, hogy a
résztvevőkkel játékos feladatokon keresztül ismertetjük meg pl. a
Mecsek élővilágát, a természetjárók etikettjét, turistajelzéseket, a
tájékozódást. Öröm volt látni, hogy sokan gyerekekkel, családdal
érkeztek és jó kedvvel, szinte észrevétlenül teljesítették a 10 km-
t. Hálásak vagyunk a Mecsek Erdő Zrt.-nek, a Vöröskeresztnek és
a Duna-Dráva Nemzeti Parknak is a segítő munkájukért.

Szintén nagyon népszerűnek bizonyult a 15 km-es sza-
kaszunk is a maga 582 m-es szintemelkedésével, amit a nagy-
arányú részvétel is igazol. Ezen a távon már kihívást jelentett a
Zengő, azonban a csodás panoráma, és az itt kihelyezett ellenőrző
pont mindenkit kárpótolt.
748 m-es szintemelkedéssel a 30 km-es távunk a rutinosabb

túrázókat vonzotta, akik lelkesen és jó kedvvel teljesítették ezt a
vonalat. Ez a szakasz is sok neves pontot érintett a Keleti Me-
csekben, így pl. a túratársak megcsodálhatták a víztől duzzadó
Réka- és Hidasi völgyet, ezután érkeztek vissza a célba, Zobák-
pusztára.

Hatalmas örömet jelentett számunkra, hogy az 50 km-es
távunkat az 1869 m-es szintemelkedéssel az indulók közül mind
a 38-an szintidőn belül sikeresen teljesítették. A túra során
felüdülést és töltekezési lehetőséget, na és persze a szintidő
javítására is lehetőséget kínált a mindig csodaszép Óbányai völgy.
Egyik túratársunk velős beszámolója foglalta össze talán a legjob-
ban ezt a szakaszt: „Mecsek 50 TT - a hazai pálya kemény”.
Valóban igazi kihívást terveztünk erre a szakaszra, amiért
érdemes újra és újra eljönni a Mecsekre. 

Az összesen 358 fős indulói létszám emelkedő, pozitív ten-
denciát mutat a jövőre nézve, ami remek visszaigazolás szá-
munkra.

A HOTE egyik fő célkitűzése a természetjárás, túrázás
megszerettetése, népszerűsítése minél szélesebb réteggel és
korosztállyal, a játékos tanítás, teljesítménytúrázás színvonalas
képviselése, a Keleti Mecsek kincseinek megismertetése nem
csak Baranya vármegyei, hanem országos szinten is. Bízunk
benne, hogy a következő években ez utóbbi célunk meg-
valósításához még többen csatlakoznak.

Köszönjük a social media csatornákon a túratársak elégedett
beszámolóit, csodás fotóit, a helyszínen és utólag kapott rengeteg
pozitív visszajelzést, illetve a rendezvény lebonyolításához nyúj-
tott bármilyen formában érkező segítséget és leginkább a
BMTSZ-nek a bizalomért, hogy érdemesnek tartottak és tartanak
minket a feladatra.
Minden tiszteletünk és elismerésünk a résztvevőknek! Jövőre is
várunk mindenkit szeretettel!             Kláricsné Kemler Viola

Nemzet i Összetartozás Napja

Mecsek 50/30/15/10
Országos teljesítménytúra rendezője volt a Hosszúhetényi Turista Egyesület

Évek óta június 4-én délután fél ötkor – ahogy országszerte
sok helyen – megszólaltak a hosszúhetényi templom harangjai,
emlékeztetve a trianoni békediktátum aláírásának évfordulójára.
2010-től ez a nap a Nemzeti Összetartozás Napja is.  A megem-
lékezés este hét órakor kezdődött a faluközpontban felállított
emlékkeresztnél. A Himnusz eléneklését követően a Daloskör  a
Hazám, hazám... kezdetű dalt adta elő, majd Lovász Zsolt atya
megemlékező beszédében egy település újkori történetén
keresztül  idézte fel az 1920-ban történt, nemzetünk sorsát
meghatározó eseményeket. (Somoskőújfalut, valamint Somoskő
várát és a községet Csehszlovákiának ítélte a trianoni békediktá-
tum.  Dr. Krepuska Géza orvosprofesszor határkiigazítási kérel-

mére viszont, több éves tárgyalássorozat eredményeként végül
Somoskőújfalu, Somoskő és a környékbeli bányák visszakerültek
Magyarországhoz.)

A megemlékezés a Trianon-kereszt megkoszorúzásával foly-
tatódott. Az önkormányzat nevében Dr. Csörnyei László pol-
gármester és dr. Herbert Tamás képviselő koszorúzott, a Bányász
Baráti Kör képviseletében Papp Tibor és Balaton Miklós
helyezett el koszorút, a helyi cserkészek nevében Jánosi Emőke
és Kaáli-Nagy Villő koszorúzott. Ezután a megemlékezők fák-
lyákkal átvonultak a kőbányához, ahol  a cserkészek meggyújtot-
ták az összetartozás tüzét és a megjelentekkel népdalokat
énekelve  emlékeztek határon túli magyarjainkra.



8 ZENGŐ

A Bortermelők és Borbarátok Hosszú-
hetényi Egyesülete március közepén
beindította a tavaszi borversenyek szezon-
ját. Mert mi is kell egy sikeres borverseny-
hez? Több dolog is szükséges, de három
biztosan!

1. A versenyre benevező tételek nélkül
nincs borverseny. Ezek begyűjtésében a
hetényi borbarátok nagyon szorgosak és
sikeresek voltak. A közel 250 tétel nem
csak helyből vagy a Pécsi Borvidékről
érkezett, hanem a kiterjedt szervezésnek
köszönhetően Tolna, Szekszárd, de még
Villány borvidékeinek a termelői is be-
nevezték tételeiket a nemes versengésbe.
Így a borverseny már Pannon Borrégiós
szintre emelkedett.

2. Természetesen borbírák nélkül szin-
tén nem képzelhető el borverseny. A szer-
vezők itt is kitettek magukért és öt bizott-
ságba 25 szakembert hívtak be, szintén az
egész borrégióból. Friss színfoltja volt a
zsűrizésnek a PTE szőlész-borász mérnök
képzés hallgatóinak „beülése” a zsűrikbe.
Nagyon pozitív volt a fiatal, pályájukat
éppen kezdő szakemberek fogadtatása, és
munkájuk megítélése egyaránt az egyes
bizottságokban.

3. Megfelelő hely és ellátás sem nél-
külözhető egy önmagára igényes szervezői
csapatnál, hiszen az érkező bírálók már a
kiadós reggelinél kezdenek összecsiszo-
lódni. Persze, élettani szempontból sem
mindegy, hogy egy gazdag reggelire érkez-
nek tucatszám a tételek, vagy üres gyomor
birkózik ezekkel. No, meg a zárásnál sem
mindegy, hogy terített asztalnál, minőségi
menü mellett beszélik meg a bírák a
bizottságaikban zajlott munka tanulságait,
vagy kopogó szemmel keresnek valahol
enyhítő falatokat. Az ellátással sem volt
gond a rendezvényen, a Tavasz Vendéglő
kitett magáért ebben is! 
Amiként az öt bizottságra bontódó zsűrik
is megtalálták előkészített helyüket a pol-
gármesteri hivatal közelében lévő közössé-
gi épületben. Mert nem kis munka várt a
borbírákra. A két fehérboros zsűri mellett,
egy érettebb fehérborokat és friss rosékat
értékelő csapat, valamint két vörösboros is
munkába lépett. 

A beszámoló készítője szerencséjére
(vagy éppen szerencsétlenségére) a
második, az illatos fehérborokat szemléző
csapatba került. A bizottság nagy remé-
nyekkel készült az igazán kiadós, 46
tételből álló borsor értékelésére. Vártuk az
illatukban csábító és intenzív zamatukkal
meggyőző tételek sorát a Müller-Thur-
gauktól (Rizlingsziváni) a Rajnai Rizlinge-
ken át a Királyleánykákig és Irsai Olivé-
rokig, valamint zárásként a Cserszegi
Fűszeresekig. A jelentős számú tétel között
illatos házasítások (cuvée), a Pécsi
Borvidék számára oly fontos új neme-

sítések (Andorszőlő, Jázmin, Abigél) és az
illatos borokat adó fajták trendi képviselői
is, mint a Saugvinon Blanc, a Zöld Velteli-
ni, vagy Ottonel Muskotály és Tramini
képviseltették magukat.
Az értékelt szortiment tehát nagyon széles
volt, az illatos borok szerepe pedig kiemelt
a mai piaci viszonyok között, hiszen a
hazai borfogyasztás trendszerű csökkenése
mögött a fogyasztói körbe most belépő fia-
talok visszafogott érdeklődése is kimutat-
ható. Ezeket a fiatal felnőtteket pedig leg-
inkább a friss, illatban és zamatban gazdag,
könnyed jellegű fehérborok tudják elsőként
bevonzani a kulturált fogyasztók közé.

Az értékelők feladata mind mennyisé-
gi (46 tétel), mind pedig minőségi szem-
pontból komoly kihívás volt. A beérkezett
illatos fajták tételei nagyon hullámzó
minőséget mutattak. Sajnos csak kevés
„csúcs” tétellel volt dolgunk. Közülük is
kiemelkedett egy Rajnai Rizling, ami az
összesen nyolc fajtatársa közül egyedül ért
fel az arany minősítésre. De említésre
érdemes minőséget mutatott az egyetlen
Pinot Blanc tételünk is, amellyel felvette a
versenyt egy nagyon kedvelt Kárpát-
medencei fajta, a Királyleányka egyik,
CO2 – vel frissített példánya. Az egyik
legszebb tételünk, az egyetlen Traminink
volt, ami hozta egy világfajta eleganciáját.
A PTE kutató nemesített fajtáiból készített
borok jó közepes minőséget mutattak,
amely platformból csúcsként ugrott ki egy
parfümös Jázmin és két Andorszőlő.
Közülük a magasabb pontszámot egy szin-
tén CO2-vel felpiszkált tétel kapta, amelyet
a zsűri komoly piaci sikerrel kecsegtetőnek
ítélt. Nagy várakozással tekintettünk a
hazai illatos szortiment legismertebb
fajtáira, az Irsai Olivérekre és Cserszegi
Fűszeresekre. Ezek eléggé átlagos szinten
mozogtak, de csalódást nem okoztak.
A szép tételek felsorolása lehetett volna

még jóval terjedelmesebb is, de az  sajnos,
hogy a 46 tétel többsége nem hagyott mély
nyomot az értékelőkben. A kilenc, csak
oklevélre minősített tétel komoly alapa-
nyagi, feldolgozási és tárolási technológiai
problémákkal küzdött. Ezek a problémák a
szortiment derékhadára is kivetültek. Így
nem véletlenül jegyeztem meg a beszá-
moló elején, hogy az illatos fehérboros
zsűribe kerülni most lehet, hogy nem volt
éppen szerencsés!

Egyetértés volt a zsűri tagjai között
abban, hogy az illatos fajták mindamellett,
hogy divatosak, piacosak, egyben komoly
kihívásokkal is járnak elkészítőik számára.
Az alapanyag minősége, a szüret
időpontjának kiválasztása, a feldolgozás
módja és a tételek tárolása komoly köve-
telményeket támaszt. Ezek a fajták a hagy-
ományos feldolgozási és tárolási módsze-
rekkel gyorsan elöregedő, illatukat és za-
matukat vesztő borokat hoznak. Tanulsága
a szortimentnek, hogy a technológiai elő-
relépés ebben a körben nélkülözhetetlen.

Mindemellett köszönet és dicséret a
szervezőknek, hogy ezt a valamikor helyi-
nek indult borversenyt borvidéki szintűvé,
sőt borrégiós jelentőségűvé fejlesztették! 

Dr. Szabó Géza

Borítészet  Hetényben

A borászok elnöke  átadja  az egyik kiemelt aranyért járó díjat Mihályi Veronikának

Legjobb hetényi fehérbor díját  22-es
évjáratú Andor borával Gruber József
nyerte, a legjobb rosé illetve siller kate-
góriában Mihályi Katalin Kékfrankos
siller bora érdemelte ki a címet. A vörös-
borok között a legjobb helyinek Szajduk
János Merlot-ját ítélte a zsűri.

A legeredményesebb helyi termelő
Schunk József  lett, aki két arany és két
nagy-arany éremmel térhetett haza.

Gruber József pedig a Polgármesteri
díjat is besöpörte a legmagasabb pont-
számú helyi fehérborával, az Andorsző-
lőből készült  2022 évjáratú nedüjével.



Április 21-23 között immár másodszor zajlott a Bánáti Ba-
zsarózsa Népművészeti Fesztivál falunkban. Ahogy tavaly, úgy
idén is több helyszínen találhatott programot magának a kilátogató. 

A Kultúházban pénteken nyílt meg Balogh László ter-
mészetfotós kiállítása majd a szombaton és vasárnap előadások,
valamint a bazsarózsa életét bemutató vetítés helyszíneként szol-
gált az épület. 

A Tájházban az óvodások és alsó tagozatos iskolások rajzpályá-
zatának kiállítása volt megtekinthető, emellett a gyerekek számára
tartott kreatív foglalkozásokat a Mecsekerdő Mókus Suli.  

A Mozi környékén is zajlott az élet, ott kapott helyet az étel-
udvar és a kézművesek utcája, valamint az udvaron folyamatos 

műsor várta a látogatókat, többek között volt népzene, mesék
Császár Levente könyveiből, bábelőadás, gyermeknéptáncosok
bemutatója, és egy népviselet bemutatóra is sor került Radó
Tihamér gyűjteményéből.  A vasárnapi programok zárásaként
Schunk József borkóstolásához Füzi Gyula bordalokat énekelt  a
Bazsarózsa Tánccsoport pedig látványos bemutatót tartott az
udvaron. 

A nagyszínpad szombaton a tavalyihoz hasonlóan a Kőbá-
nyában kapott helyet, ahol felléptek a Pannon Filharmonikusok
helyi tagjai, a Gábor-testvérek, a Lélekzengetők Együttes,
valamint a nap zárásaként a Vivat Bacchus aratott nagy sikert.
Ezek mellett egész hétvégén indultak vezetett túrák a
Nagymezőre, ahol a turisták megtekinthették és megismerhették a
bánáti bazsarózsát.                                            Bíró Gabriella  
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Tóth Dezső helyben élő, alkotó festő- és grafikus művésznek
nyílt kiállítása március végén a Kultúrházban.  A művész Erdély-
ben, a Beszterce-Naszód megyei Bethlen településen született
1940-ben, művészeti pályája Kolozsváron a Tanárképző Főiskola
művészeti szakán kezdődött, itt szerzett diplomát is. Több egyéni
és közös kiállításon mutatkozott be ezután Kolozsváron, Tor-
daszentlászlón, Besztercén, Désen, Tordán. A romániai viszonyok
miatt 1986-ban szülőföldje elhagyására kényszerült. Családjával
együtt két évig Ausztriában élt, majd Amerikába vándoroltak és
Floridában telepedtek le.
Számos  közös kiállításon  szerepeltek a munkái Európában és az
amerikai kontinensen. Negyedszázados dél-floridai tartózkodása
alatt az Art and Supply központban John Abraham mestertől
elsajátította az ólomberakásos vitrál technikát is. Ez utóbbi
művészi tudás eredménye az nyolc nagy méretű templom ablak,
melyet a miami-i Krisztus Első Magyar Egyesület Egyháza temp-
lomának ötvenedik évfordulóján adtak át. 

Feleségével, Katalinnal 2013-ban költözött haza és talált
otthonra Hosszúhetényben. Fia Pécsett orvos, Réka lánya
Floridában él. Öt unoka boldog nagypapája. Verseny utcai házá-
ban lévő műtermében alkot, pályáját a természetfestészet domi-
nálja, de az emberábrázolástól sem idegenkedik. Erdélyhez és a
magyar őstörténethez kötődő korábbi munkái mellett a baranyai
táj, a Mecsek ihlette grafikáit, festményeit és fából készült
plasztikáit láthatta a közönség.  A megnyitón dr. Hardicsay   Sán-
dor személyes emlékeket felidézve mutatta be az Erdélyből szár-
mazó alkotót, Dömény Anita, Szabó Rafael és Bizse Bulcsú
jóvoltából pedig erdélyi muzsika fűszerezte a tárlat bemutatását.

Fotó: Gulyás Tamás

E r d é l y  v o n z á s á b a n

Bazsarózsa jegyében
Sok érdek lődőt  vonzot t  a  második  Bánát i  Bazsarózsa Népművészet i  Feszt ivá l
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Csodálatos településünkön és környé-
kén csodálatos emberek élnek! A legidő-
sebb korosztály a 20. század második
felének történelmi, társadalmi környe-
zetében volt fiatal, élte mindennapjait és
ünnepeit. Ennek a generációnak valóban
kész regény az élete! 

Nemes János Művelődési Központ új
sorozata az ő életükbe, sorsukba segít
betekinteni úgy, hogy a 30-40 fős hall-
gatósággal egy-egy helyben élő jeles
személyt faggatunk életútjáról. Ám nem
csak az ő sorsába „kóstolunk bele”, hanem
felkérünk egy helyi termelőt, hogy
mutatkozzon be ő is és mutassa be, kós-
toltassa termékeit! 

Első alkalommal Andrásfalvy Bertalan
néprajztudós volt a rendezvény vendége.
Ezúttal a Szabó Pincében Marsai Ágnes
képzőművész kérdezte a 91 éves nagy
tiszteletben álló tudóst, aki szokásos sze-
rénységével idézte fel gyermek-, majd ifjú
korát. Egy-egy történet segítségével meg-
elevenedett kutató-gyűjtő időszaka, mely-
nek sok száz archív táncfelvétel, feljegy-
zett mese, ballada az eredménye. Ebben az
időszakban Hosszúhetényben is megfor-
dult. „Nem gondoltam, hogy egyszer itt 

fogok lakni…”  Mesélt politikusi és szak-
mai küzdelmeiről, melynek gyümölcsei
lassan akarnak  mára beérni. Vallott a
gyerekkorától fogva benne élő küldetés- és
hivatástudatáról, amely a máig
meghatározza gondolkodását, hitét.

A beszélgetést követően Szabó Zoltán

borász házigazda mutatkozott be, aki húsz
éve kötődik településünkhöz, ahol meg-
teremtette borászatát és alakítja szőlé-
szetét. A „Sorskóstoló” befejezéseként két
bort is megkóstoltak a résztvevők, és akit
érdekelt, az a pincét és a feldolgozót is
megnézhette.   P. J.  Fotó: Gulyás Tamás

Hetényi Sorskóstoló

A Nép Együttes korábbi vezetője
Kaszás János jó hangú asszonyokkal és
néhány hasonló korú férfival megalakította
1993-ban a daloskört.  Az elmúlt 30 évben
a tagság kicserélődött. Az alapítók közül
már nem énekel senki a csoportban, sajnos
közülük – és a 30 év során később csata-
lakozók közül is – már sokan nem lehettek
ott június 13-án  a komlói színházban ren-
dezett gálaműsoron.
2007-ben a helyi iskola énektanára Detrich
Pálné vette át a kör irányítását,  2020-tól 

pedig – jelenleg is – Somogyi Bernadett a
dalkör szakmai vezetője.

Az est megemlékezéssel kezdődött. A
a résztvevők néma felállással tisztelegtek
az elődök emléke előtt, majd a Hosszúhe-
tényi Daloskör “kistestvére”, a Varga Dóra
vezette Pévönye együttes lépett a függöny
elé. A daloskör háromszor lépett színpadra
az est folyamán. Első műsorszámukban
nem népdalcsokrot, hanem több népdal fel-
használásával, a Trianoni szerződés
aláírásának 100. évfordulójára íródott dalt

adtak elő, őket gitáron kísérte az együttes
vezetője.

A gyerektáncosok vidám, önfeledt tán-
colással köszöntötték a jubiláló dalosokat,
majd a Pöndöly Néptáncegyüttes férfikara
fergeteges legényeseket mutatott be.

Őket a Pévönye együttes népdalcsokra
követte, szólót énekelt Bojtos Lili.

A Daloskör és vezetői hálával és
köszönettel tartoznak dr. Várnai Ferenc
népzene-kutatónak, aki több éven keresz-
tül segítette a csoport munkáját. Műsoruk
következő részében egy ő általa összeállí-
tott csokrot adtak elő Füzi Gyula szóló-
énekével, aki ezt követően egyedül kato-
nadalokat  is  énekelt.

A Népi Együttes Kaszás János hangu-
latos koreográgfiájával a Hetényi vígsá-
gokkal köszöntötte a dalosokat. Az estet
egy népdalcsokorral zárta a Daloskör. 

Dr. Csörnyei László polgármester aján-
dékokkal, virággal és emléklappal köszön-
te meg az amatőr művészeti csoport
munkáját. A Német Klub és a Népi
Együttes képviselői is köszöntötték az
együttest, majd egy közös énekléssel ért
véget a hangulatos jubileumi est.
A polgármester a következő este vacso-
rára hívta meg a Daloskör tagjait, akik a
vacsora előtt felavatták a Kultúrház Kaszás
János termét, azt a termet, amelyhez az
elmúlt harminc év sok munkája, öröme
szorosan kötődik.

Harminc éve alakult a Daloskör



(folytatás a címlapról)
Az autók szerelmesei körében ismerős

személyiségekkel és autókkal  találkozhat-
tak az érdeklődők. Kovács Antal Hyundai
i20 Rally2 versenyautója mellett Köbli
Károly is kihozta a kis ékszerdobozát (Skoda
Felicia kit car) és Borbandi Zsolt is elhozta
hozzánk az Alfa pálya autóját.

A nagyobb gépek kedvelőinek sem
volt okuk panaszra, hiszen a hosszúhetényi
ÖTE- nek köszönhetően ismét a gyereknap
szerves részvevője volt a helyi tűzoltóautó.
A nagy piros kocsinak és gondos gazdái-
nak köszönhetően idén sem maradt el a
napot záró habparty! 

Mivel a köztünk élő hősökből sosem
elég, ezért idén a tűzoltóautó mellett,
helyet kapott egy mentőautó is, amit, szin-
tén kipróbálhattak a gyerkőcök.

Az örökmozgók egy menetlevél segít-
ségével a civil egyesületek sátrainál
különböző pecséteket gyűjthettek. Ezeket a
pecséteket összegyűjtve lehetőségük nyílt
arra, hogy azt a szerencsekereket, amivel
csak nyerni lehetett, megpörgessék. Az
idősek klubjának sátránál többek között
óriási buborékokat csinálhattak, a  Neve-
lőszülők Egyesületénél kipróbálhatták a
homokszórást, a Gyalogút Alapítvány
önkénteseitől, pedig a víztudatosságról
tanulhattak, játékos formában. A lelkes het-
ényi cserkészek, szebbnél szebb csillámte-
toválással örvendeztették meg a fiatalokat. 

A legkisebbek a Famatyi Bábszínház
„Zőőd disznó” c. előadását tekinthették
meg a Nemes János Művelődési Központ
szervezésében. A népi kézműveskedés sem
maradhatott el, hiszen Kercsó Józsi bácsi
és Erzsi néni örök fiatal lelkülettel adták át
tudásukat! A Hosszúhetényi Nagycsaládos
Egyesület sátra alatt összegyűlt palacsinta-
hegy mutatta meg talán azt legjobban,
hogy ez a program a falu szívügye! 

Köszönjük mindenki fáradozását!
Köszönjük a helyi vállalkozóknak a
különböző nagylelkű felajánlást, nélkülük
kevésbé lett volna édes a gyereknap!

Bár igen sokféleképpen megjelent a
motorizálás ezen a jeles napon, mégis a
legerősebb motornak az a civil összefogás
bizonyult, ami évek óta jellemző erre a
szép ünnepre! 

Hiszen csak ezzel az összefogással
lehetett elérni idén is a kitűzött célt, hogy
minden elérhető legyen, az összes jelen-
lévő gyermek számára! Ennek a motornak
pedig, hála Istennek, kifogyhatatlan üze-
manyaga van, az önzetlen szeretet! 

Bodóné Csomós Éva
és gyereknap szervezői:

Hosszúhetényi Turista Egyesület,
Hosszúhetényi Tűzoltó Egyesület, Nagy-
családos Egyesület, Nevelőszülők Egye-
sülete, Ifjúsági Klub, Idősek Klubja, Vácz
Jenő Cserkészcsapat, Köbli Károly, Späth
Szabolcs, Nimsz Gergő, Nemes János
Művelődési Központ
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Motorizált gyereknap

A gyereknap támogatói

Hosszúhetényi Önkormányzat,
Evo-Autó-Motor Sport Egyesület,
Kriszta vegyesbolt, Straubék
Piactere, Lovas Tibor szobafestő,
Ónodi Lajos, Hárságyi Roland,
Czentner Erika, Csajkás Géza, 
Dr. Lovas Tibor, Mátyás Zita, Gruber
Gabriella, Carbo Depo, Dömös
Károly, Dominimsz, Hetény Trophy
Team, Rapid-M Kft, SziNai Gyü-
mölcsészet, Hosszúhetényi Turis-
ta Egyesület, Hosszúhetényi 100
Ft-os Bolt, Hetényi-Harmat, Tóth
és Tóth BT., Kiskonyha étterem,
Tóth-Király család, Petrohán-Bol-
dizsár Mónika, Papp János, Óbert
Gábor, Szilágyi Róbertné, Rozen-
dal-Pandur Zsanett, ALDA Hol-
ding, Szászi Tüzép, Auto Canter,
Un IT Color Kft, Kacsándi Márta,
Z-Elektronika Kft, VB Design, Tom
Market, Pécsi Rendőrkapitányság



Müller Zsuzsát mindenki ismeri Hosszúhetényben
újságíróként, könyvtárosként, civil szervezőként vagy akár
falusi szállásadóként. Nemrég nyugdíjba ment, és idén a Zengő
szerkesztésének felelősségét is teljesen átadta Papp Jánosnak -
az újságét, amely a helyi, sőt az országos nyomtatott lapok közt
is ritka túlélőként vészelte át a rendszerváltás óta eltelt teljes
időszakot, és amelynek arcává az évtizedek alatt Müller Zsuzsa
vált. Ő volt az, aki minden betűt látott a hetényi újságban
megjelenés előtt. A Zengő alapító-főszerkesztője, Pető Sándor
beszélgetett vele. 

Pető Sándor: Három évtizedig csináltad a Zengőt, igaz?
Müller Zsuzsa: Mindig a gyerekeimhez mérem, hogy mikor

mi történt, ki mit csinált akkor, mennyi idős volt, az ő mérföld-
köveikhez. Balázs két éves volt, mikor mi először találkoztunk,
most a 33-ikban jár, s a találkozásunk után egy évvel került hoz-
zám az újság, 93-ban. Igen, akkor pont harminc év. De idén már
az impresszumban is János neve szerepel, mert már tényleg nem
én szerkesztem. 

P. S.: Ha visszaemlékszel a legkorábbi időkre, hogyan készült
az újság? Más volt, mint most?

M. ZS.: Persze, egészen más volt. A legkorábbi időkben nem
volt még internet. Itt készült az újság a mi házunkban gyakorlati-
lag, itt is tördeltük a férjem cégével, ami azt jelentette, hogy
nyomdába adás előtt István meg én éjszakába nyúlóan rettentően
dolgoztunk rajta. Emlékszem, mindig nagy stressz volt, mert én
még valamennyire ráértem, de ő nem igazán. Az első időkben
nagyon figyeltünk arra, hogy szép legyen az újság. Most is
figyelünk rá, de most már vannak kialakult betűformák, címek,
állandó rovatok, ez most már magától megy szinte. De abban az
időben élveztük, hogy a számítógépen dolgozva lehetett
váltogatni a betűket, lehetett szépen tördelni, verseket, rajzokat
rakni bele... Később ezekre már sajnáltuk a helyet, mert mindig
annyi információ volt, annyi minden történt, s az oldalszámot
nem lehetett a végtelenségig növelni. Évi 96 oldalban állapodtunk
meg az ön-kormányzattal, de előfordult, hogy túlléptük.
Akkoriban, az első és a második ciklusban képviselő is voltam,
ott ültem minden testületi ülésen, és az információt első kézből
jegyzetelgettem. Nagyon komoly viták voltak a testületi üléseken,
és meg kellett írni mindent, akár azt is, hogy a polgármestert egy
ügyben megbüntette a testület. Igyekeztünk objektíven és
kiegyensúlyozottan tájékoztatni a falut. A helyi politika ne legyen
pártoskodás – ezt igyekeztünk elkerülni, azért persze voltak ilyen-
olyan polémiák, de abba nem mentünk bele, hogy vitafórummá
váljon az újság. Legyen inkább egyfajta krónika, s lehetőleg min-
den eseményről tudósítsunk. Abban az időben nem volt Face-
book, az emberek a helyi újságból tájékozódtak, és várták is.
Most már lehet, hogy tényleg csak az utókornak csináljuk,
elolvassák, akik megszokták, de a fiatalok nyilván nem ebből
tájékozódnak.

P. S.: Az induláskor senki nem volt újságíró a Zengőnél, aztán
én menet közben az lettem, az MTI-nél, de te profi újságíró voltál,
ugye?

M. ZS: Igen, a Dunántúli Naplónál, a kulturális rovatban.
Csak akkor éppen GYES-en. Azért tudtam átvállalni tőled a
Zengőt, mert itthon voltam a gyerekekkel. Elég sokáig.  

P. S.: Aztán még visszamentél az újságírói pályára, már a

Zengőn kívül?
M. ZS: Csak arra a kis időre, amíg a munkába visszatérő

kismamákat jogszabály szerint nem küldhették el. Az egy elég
rettenetes időszak volt. Amíg én itthon voltam, megváltozott a
rendszer. Az újságnál is. Jött az Axel-Springer, aztán mindenkit a
világon elküldtek, elsőnek is a fiatal anyukákat, akik nem voltak
hadra foghatók mindig. Ebből az lett, hogy végül egyetemistákkal
csináltatták a DN-t, ami rettentően lezüllesztette az újságot. Nem
volt már meg a régi csapat, és én sem kívántam már ott lenni,
pedig tele voltam energiával, hogy végre újra dolgozhatok.
Elővehettem volna a jogi diplomámat, de én már az egyetemen is
újságot írtam. s nem tudtam elképzelni magam egy hivatalban. Az
ilyen kilátástalan helyzetek aztán vonzzák a baleseteket, a sze-
memet meg kellett műteni, s ezzel az újságírói karrieremnek vége
is lett. 

P. S.: De mégse, hiszen csináltad tovább a Zengőt.
M. ZS.: Igen, s később dolgoztam még egy kicsit a Naplónak

és más lapoknak is.  

P. S.: A helyieknek ez nagy szerencse volt őszintén szólva, lot-
tónyeremény.

M. ZS.: Tulajdonképp nekem is, mert nagyon szerettem,
nagyon a saját gyerekemnek éreztem a Zengőt, de ez nem volt egy
megélhetés. Nagyon sokáig szerelemből csináltam, körülbelül tíz
év után kaptam csak valamennyi tiszteletdíjat. Minimális pénz
volt, de legalább már mondhattam, hogy mégse ingyen dolgozom.
Az utóbbi években már háromnegyed állásban voltam a
Művelődési Központban, és a feladataim közé tartozott az
újságszerkesztés is a négyórás könyvtári munkán felül. 

P. S.: Tolnáról származol igaz?
M. ZS.: Ott nőttem fel, de már 35 éve Hetényben élek. Egy
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Három évtized 
Visszavonult a Zengő arca, Müller Zsuzsanna

Müller Zsuzsa unokáival: Sebestyénnel, Jonatánnal és
Flóriánnal                                             Fotó: Kovács Andás
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három és félezres falu kis közösségnek számít, de nekem ez a tel-
jesen jó méret, erre vagyok kalibrálva. Pécset is szeretem, de egy
nagyobb városban már nem érezném jól magam, nekem ez így a
jó, hogy ismerem az embereket, és ők is ismernek. Sok év után
kezdtem kiismerni a viszonyokat is a faluban, és aztán már eljött
az az idő, mikor azt hallottam vissza, hogy "te mindenről tudsz".
Ez azért messze nem igaz, de egész jól sikerült kiigazodni, és nem
is volt problémám senkivel. Ezt kevesen mondhatják el harminc
év után. Közügyekben persze voltak vitáim, de soha sem vált
szeméyessé. Mi nem igyekeztünk a botrányos dolgokat felkutat-
ni, nem hajhásztunk szenzációkat. Egy kéthavonta megjelenő lap-
ban ezt nem is lehet csinálni. Egy idő után már Jánossal ketten
szerkesztettük és tördeltük is az újságot, de én voltam a felelős
szerkesztő, a végső szó az enyém volt. Mindig mindent átnéztem,
nem jelent meg úgy betű, hogy én azt ne láttam volna. 

P. S.: Mindig voltak segítők?
M. ZS.: Óriási szerencsénkre a hetényi intézményekben

hozzá tartozik a munkához, hogy tudósítani is kell róla a lakossá-
got. A hivatalban, óvodában, iskolában amit kértünk, adták, és
nem csak ők. Lehet, hogy többször utána kellett telefonálni, de
hát ez ezzel jár. Mindig megkaptuk az anyagokat, még ha a
határidőket nem is tudtunk mindig tartani. De mikor szívességből
írnak az emberek, ezt nehéz elvárni. A többi témát viszont nem
igazán lehetett kiosztani senkinek, azoknak mentem utána én
magam, meg János is. Eleinte még rendszeresen írt pár ember, pl.
Nádor Gábor is, emlékszem, az ő Vallató rovatát nagyon
szerették.

P. S.: A Vallatóról jut eszembe: a mostani újságnak jónéhány
eleme, ugye ugyanaz, mint kezdetben volt? Megőrizte a kezde-
teket.

M. ZS.: Igen, ez elég szépen kialakult a legelején, hogy körül-
belül hogyan fog kinézni az újság struktúrája, és ez máig
működik. 

P. S.: A fejlécek is megmaradtak.
M. ZS.: Igen Deák Zsuzsa tervezte, és nagyon jól sikerült,

miért kellett volna megváltoztatni? Annyi történt csak, hogy a
fejléc alá betettük a kis falucímert. Az utóbbi időben szerettük
volna, hogy legyen színes az újság, de ebbe az anyagiak is
beleszólnak, ehhez más technika, hozzáértés és plusz munka kell.
Gulyás Tamás szerkeszti a képeket, és fotózza is az eseményeket,
én is fotóztam a saját anyagaimat, a többit viszont mindig elég
nehéz begyűjteni. Ma már rengeteg a kép, de nagyon kevés a jó
közte, s legtöbbször lebutított formátumban kapjuk meg őket, ami
használhatatlan az újságban, szóval ez is sok telefonálással jár.  

P. S.: Ha valaki vissza akarná nézni, mikor mi történt, ki mit
mondott, melyik a jobb módszer: a Zengő újság, vagy a Face-
book?

M. ZS.: A Zengő újság. Egyértelmű. Használják is nagyon
sokan. Egy csomó egyetemi szakdolgozat is készült helyi
témákról: jöttek és nézték a Zengőt, sokan támaszkodtak rá.
Nagyon jó lapozgatni a régi számokat, rácsodálkozik az ember,
hogy mi minden történt, szinte beléjük lehet veszni.

P. S.: Ez egy krónika. Történeteket és embereket hoz vissza.
M. ZS.: János szívügye, hogy az embereket, akik itt élnek,

meg kell örökíteni. Oly módon is, hogy velük történnek
események, de akár beszélgetések formájában is. Az emberek
fogynak, elmennek, és jó, ha tudjuk később is, hogy ki volt itt.
Van is egy csomó ilyen írás az újságban. 

P. S.: Tehát idén abbahagytad az újságot, és nyugdíjba mentél?
M. ZS.: Nyugdíjas már két éve vagyok. Az újságot még

szerkesztettem utána is egy ideig, de miután nem mindig éreztem
jól magam felmondtam a szerződést. Szívesen segítek továbbra is
javítani, korrektor szemem van, azonnal kiszúrom a hibákat, ha

nagyon kell, meg is írok egy-egy cikket, de már nem akarom,
hogy tőlem függjön a megjelenés. 

P. S.: A könyvtárat hagytad abba korábban. Milyen egy falusi
könyvtárban dolgozni? Van benne mozgás?

M. ZS.: Ebben a könyvtárban igen, mert az iskolában van. A
hét év alatt, amíg ott dolgoztam, voltunk jónéhány kis faluban
Baranyában, meg városban is, láttam különböző könyvtárakat.
Egészen más az, ha csak kölcsönözni lehet bemenni, mint itt, ahol
folyton nyitva van, és a gyerekek zúdulnak befelé, mikor vége
van a tanításnak, írják a leckét, olvasnak a padlón a kis ülőkéiken.
Nem csak könyvtáros vagy, segítesz, akár még a házi feladatban
is. Van bennem pedagógus véna, szerettem csinálni. Szerves része
a könyvtár a közművelődésnek olyan értelemben is, hogy ott
össze lehet jönni. Használja is a falu rendesen, vannak fórumok,
Olvasókör – amit mellesleg Nádornéval mi alapítottunk –
előadások.

P. S.: Nem hiányzik?
M. ZS.: Fokozatosan adtam le mindent, az Olvasókör

vezetését is, de persze tagja maradtam, járok a Német klubba is.
Balázs fiamék építkeznek, ezért már egy éve nálam laknak a
három unokával, Sebestyén ide jár iskolába is. András is itthon
van, úgyhogy tele van a ház… Nem unatkozom. 

P. S.: És az írás? Magamra gondolva, nem tudnék meglenni
nélküle.

M. ZS.: Lehet, hogy eljön majd egyszer az idő, amikor te is
tudsz. Ha le tudok ülni, és arra koncentrálni, akkor szeretek írni.
De annyi minden más van, erő meg kevesebb. Néha jó lenne, de
most visszatértem a falusi vendégfogadáshoz, és az elég munkát
ad. Két éve pályázat segítségével kialakítottunk egy új vendég
lakrészt, most pedig a kerten a sor. Ezek teljesen az én projektjeim.  

P. S.: Falusi turizmussal mióta foglalkozol?
M. ZS.: 2006 óta. Akkor 6-7 évig intenzíven csináltam, a

fiaim Budapesten illetve Angliában dolgoztak, volt rá hely a
házban. Aztán mikor 2013-ban elkezdtem dolgozni a Művelődési
Központban, a vendégfogadás leült, de nagyon jó emlékeim van-
nak róla. A megyei szövetségben is dolgoztam, és az országos
szövetségnél voltam minősítő is. Van turizmus menedzseri
diplomám is, még 2002-ben szereztem harmadik diplomának.
Kevesen tudják, hogy a falusi turizmus országos szinten
Hosszúhetényben alakult újjá, a gyökerek itt vannak.

P. S.: Vissza az újsághoz. Ilyen sokáig kevés nyomtatott lap
marad fenn a modern világban: szerinted rövid, vagy hosszabb
távon, megmarad a Zengő? 

M. ZS.: Szoktuk mondani Jánossal, hogy nincs még két ilyen
bolond, aki képes csinálni, csak azért, hogy megmaradjon, mert
fontosnak tartja. Őszintén szólva, kétségeim vannak.
Személyfüggő. Mi ketten, sőt Tamással hárman nagyon jól
tudtunk együtt dolgozni. Jövőre János is nyugdíjba megy, nem
tudom, de nem hiszem, hogy megmarad az újság. De ne úgy zár-
juk ezt a beszélgetést, hogy eltemetjük a Zengőt, hanem azzal,
hogy próbálkozunk. Ez így is van egyébként. Keressük az utó-
dunk. Talán nem a fiatalok között, hanem a te korosztályodban
például, akik kezdenek már egy kicsit visszafelé is gondolkodni.

P. S.: Zárásul mondj valamit magadról, nem csak az újság a
témánk, hanem Te.

M. ZS.: Mindig közösségi embernek gondoltam magam, nem
tudom elképzelni, hogy úgy éljek bárhol, hogy ne legyek az aktív
közösség tagja. Gyerekkorom óta így van ez, s úgy érzem volt is
értelme. Szerencsére van még rajtam kívül jó néhány ilyen ember
ebben a faluban, sok mindent kitaláltunk együtt a három évtized
alatt. Az Olvasókör, az üveges hagyományok, a falusi turizmus
felélesztését például, rengeteg rendezvényt, kirándulást
szerveztünk, és mindig én voltam a krónikás, aki meg is örökíti az
eseményeket. 
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OVIS 
HÍREK

Május 24-én a Napraforgó csoport
kezdte el az évzárók sorát. A gyermekek
számára is kedves fonóházi játékaink köré
szerveztük az idei történetünket. Német
dalos játékokkal megelevenítettük a
hétköznapok nappalait. Bekukkantottunk a
cipész, az asztalos, a szabó műhelyébe és
együtt pakoltuk a kőművessel a téglákat,
majd meglestük, hogy milyen vidáman
mossák a ruhákat a leánykáink a patakba. 
„Este van már, hatot ütött az óra…”
Az egész napos munka után a lányok
tovább serénykedtek a fonóházban, a fiúk
pedig elmentek jókedvre deríteni őket.
Még zenészt is hívtak, hogy ne csak az
ujjaik táncoljanak, hanem a lábuk is. 
Táncba szőve elkészítettük a ballagók
tarisznyáját. Megtöltöttük sok bölcses-
séggel, aztán „Két legénynek, egy leány-
nak, útravaló tarisznyának a hátára akasz-
tom”/akasztottuk.                             

Tíberné Pap Csilla

A Katica csoport május 25-én a Mozi
udvarán tartotta az Évzáró-Búcsúzó
ünnepét. A szülők, rokonok, vendégek
nagy számban érkeztek ünnepelni az
Idősek Klubja által szépen gondozott
udvarra. A gyermekek lelkesen készültek,
és izgatottan adták elő az Eltáncolt
papucsok című bukovinai székely népmese
dramatikus fordulatait. Örömkönnyek,
nevetés és persze játék kísérte az ünnepet,
ahol 11 nagycsoportos köszönt el a tár-
saitól, hogy szeptembertől megkezdje élete
következő kalandját, immár az iskolában.

Kaáli-Nagy Judit

"Fenn a hegyen körbe-körbe, 
Tűztáncot jár sok kis törpe. "

Manók népesítették be a Szivárvány
csoport Évzáró-Ballagó ünnepét. Nem
másért lopakodtak közénk kis- és középső
csoportos gyermekeink, minthogy segítsék
a szorgalmas Susztert és családját
munkájukban. 
Ezzel a kedves Grimm mesével köszön-
tünk el a nevelési évünktől, és picit "Szi -
várványossá" téve a mese folyamát, négy
nagy csoportos gyermekünktől.

Duics-Kormos Éva

Figyelem, figyelem! Közhírré tétetik, a
gyereklakodalmas megkezdődik! A Pil-
langó csoportban május 31-én a fiú-lány
csúfolódóból lakodalom kerekedett. Ha-
marosan a gólya is megérkezett. A papunk
meg is keresztelte a kisdedeket. Mikor a
gyermekek felnőttek, asztalos és fazekas
inasnak, szakácsnak és szövőnek álltak.
Mielőtt azonban mesterséget választottak
volna, azelőtt négy kisgyermeket beírat-
tunk az iskolába. 
„Mit jelent az, hogy utolsó?
- Utolsó? Csak annyit jelent, hogy sohase
felejtsd el a pillanatot. Amíg közönyösen
éled az életed, gépiesen és megszokásból,
elsuhannak melletted a nagy dolgok. Sem-
mivé olvadnak az események. De amikor
azt mondják: „utolsó”, a kép megáll, hirte-
len óriásivá növekszik lelkedben a pillanat
és nem felejted el soha. Ha jól élsz, minden
pillanatod „utolsó” pillanat lesz. Nagy,
piros betűs élmény. Ha valamit „utoljára”
látsz, jól megnézed. A lelked lefényképezi
és maradandóvá teszi.”

Kincsey Anita  

A Táltos csoportban június elsején ren-
deztük meg évzáró ünnepségünket, amely-
nek keretein belül elbúcsúztattuk iskolába
készülő, ballagó nagycsoportosainkat is. 
A műsor az év folyamán elsajátított éne-
kekből, mondókákból állt össze, melyeket
egy történetre fűztünk fel magyarul és
német nyelven vegyesen. A nagycsopor-
tosok egy dramatizálással készültek, amely
humorosan mesélt arról, milyen is lesz
felnőttnek lenni. A szülők szemében

Élmények és útravalók
Bezárult a 2022/23-as nevelési év a Zengő Óvodánkban
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összegyűlt örömkönnyek sokatmondóan
beszéltek a jól sikerült délutánról. Az
évzáró eseményt egy meglepetés koronáz-
ta meg, amellyel a csoportunkba járó ukrán
kisfiú készült nekünk a saját szokásaik
szerint. Egy kenyérrel, amelyet a jelen-
lévők között szétosztottak a szeretet és a
béke jeléül.

Weigert Klaudia

,, Ez a nap más, mint a többi..."
Június 5-én került sor a Napocska cso-

portban az évzáróra, melynek keretén belül
egy vásári forgatagba csöppenhettünk.
Vidám, verses - dalos vásári kikiáltókkal,
csúfolódókkal tették örömtelivé és felejt-
hetetlenné ezt a napot, mely egy német
zenés táncházzal zárult.
A csoportból 11 nagycsoportos búcsúzott
el csoporttársaiktól, barátaiktól, az óvó-
néniktől, dadustól és az óvodai élettől.
Hagyományainkhoz híven – még utoljára –
jó tanácsokkal láttuk el a gyermekeket,
majd egy nagy közös öleléssel elringattuk
őket, mely könnyeket csalt mindannyiunk
szemébe.

Cinderné Szabó Nikoletta

A  gyereknap alkalmából  – ami nálunk
már hagyományosan gyerekhétté válto-
zott– minden napra programot szerveztünk
a gyermekeknek.

Sok érdekes, szórakoztató, ügyességi –
és mozgásos játékkal varázsoltuk izgal-
massá ezt a hetet. Volt Minyonos bowling,
talpacskás és pecázós játék, célbadobós
mókás doboz, célbarúgós tátott szájú béka,
aszfaltkréta… Mind a hat csoport gyer-
mekeinek nagyon tetszettek a játékok,
melyek lehetőséget adtak a felhőtlen
szórakozásra. 

Vendégeink voltak az  általános  iskola
Alapfokú Művészeti Iskolájának a zene-
pedagógusai és növendékeik, akik egy
játékos és szórakoztató koncertet adtak elő
óvodásaink számára. Az óvodás gyer-
mekek által ismert dalok hangszeren
történő eljátszásával színessé és interak-
tívvá tették műsorukat. A koncert után
lehetőségük volt a gyermekeknek a hang-
szereket megnézni, megszólaltatni.

Ellátogatott hozzánk a Márkus Színház
társulata is. Az ovisaink nagyon örültek an-
nak, hogy szerves részeivé válhattak az
előadásnak a Vitéz László című történet-
ben, amire többször is lehetőséget adtak az
előadó bábművészek.

A hét utolsó napján – óvodásaink nagy
örömére – finom fagylalttal leptük meg 
őket. Ez a hűsítő édesség nagyon ízlett 

mindenkinek!
Gyermekhetünk ezzel véget is ért.  A

változatos játéktevékenységek és prog-
ramok által sok-sok élménnyel gazdagod-
hattak ovisaink.

Cinderné Szabó Nikoletta

Hatodik alkalommal szervezte meg a
Három Királyfi, Három Királylány Moz-
galom a Gyereket a magasba! elnevezésű
rendezvényét, melyhez Villányi Katalin
védőnő felhívására Hosszúhetényben is
sokan csatlakoztak. Idén rendhagyó
módon, flashmob formájában lehetett
kapcsolódni hozzájuk, ezzel is kiállva
amellett, hogy a gyerek örök érték, és a
jövőnket jelenti! A flashmob mottója:
Körülöttünk forog a világ!
A mozgalom ezzel arra kívánja felhívni a
figyelmet, hogy szülőként a gyermek, a
gyermeknek pedig a szülő jelenti az egész
világot.  A június 10-én 11 órakor zajló
országos esemény alapja egy könnyen
elsajátítható körtánc volt, melyet az
érdeklődők a mozgalom Youtube-csator-
nájáról tudtak előzetesen elsajátítani, a
tánc végén pedig a szülők magasba emel-
ték gyerekeiket.

Hetényben a flashmob előtt Sándor-
Hidvégi Zsuzsanna tartott ingyenes
RINGATÓ foglalkozást a kisgyermekes
családoknak.        Fotó: Poór Gabriella 

KörülötTünk forog a világ!

Nyitvatartás
Az óvoda az iskolai nyári szünet

alatt, vagyis június 19-től
augusztus 31-ig, a gyermekek

számára felügyeletet biztosít gyűjtő
csoport formájában.

Július 3-tól július 14-ig takarítási
és karbantartási szünet lesz, ez idő

alatt az óvoda zárva tart.
Ügyintézés miatt a következő 

telefonszámon lehet időpontot kérni
06 30 4474855.
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A hosszúhetényi iskolában 2004-ben indult el az alapfokú
művészetoktatás, előbb csak zeneművészeti, majd egy évvel
később képzőművészeti ágon is. Míg a zenész növendékek
koncerteken mutathatják meg egyre fejlődő tudásukat, addig
a képzősök az évente megrendezett kiállításokon. Az idei tár-
laton 30 növendék alkotásai láthatók. 
Tanáraik: Ipacs Hajnalka és Grosch Szilárd. 

Az idén kiállított munkák rendhagyó módon nem tematikusan
rendeződnek el, hanem tanulónként. Mindenkinek egyformán
egy-egy tabló jutott, s ezekre különféle témájú alkotások kerültek.
Ipacs Hajnalka 16 fős csoportjának munkái a terem nagyobbik
részében, Grosch Szilárd 14 fős csoportjáé a valamivel kisebb
részben láthatók. 

A két csoport térben is elkülönülő tablói jól szemléltetik
tanáraik eltérő művészetpedagógiai koncepcióját. Ipacs Hajnalka
elsősorban a különböző technikák alkalmazásából adódó kom-
pozíciós lehetőségekre, a különféle anyagok keltette inspirációra
épít. A feladatok nála kevésbé követnek valamiféle szigorúan
meghatározott sorrendet, ő szabadon (avagy a tanterv javaslatai
szerint) vált egyik témáról a másikra. Grosch Szilárd már a
kezdetektől alternatív szemlélettel közelít a vizuális neveléshez.
A sajátos rendszerbe foglalt problémaközpontú feladatai – az
utóbbi években a „Szemnyitogató” elnevezésű program tema-

tikájához igazodva – mindig valamilyen általános, tartal-
mi/szerkezeti összefüggésre irányítják a figyelmet. Az alkalma-
zott technika itt a gondolatok vizuális kifejezésének eszközévé
válik. 
A két ellentétes irányú megközelítés láthatóan jól kiegészíti
egymást. Közös bennük, hogy maximálisan kibontakoztatja a
gyerekekben rejlő kreativitást, fantáziát, formagazdagságot,
esztétikai érzéket, játékosságot és humort. A tervezés legalább
olyan fontos szerephez jut mindkettőnél, mint a rögtönzés, a
logikus gondolkodás éppen úgy, mint az intuíció. Könnyen
belátható, hogy mindezekre nem csak a rajzteremben van szük-
ség; nélkülözhetetlenek a mindennapi életben, munkában, tanu-
lásban.
A kiállítók: (a lenti képen is) Bakucz Nóra Csenge, Fábos Eszter
Dóra, Heksch Bori Janka, Herner Kata, Jekl Lara, Katona
Boglárka, Mészáros Benett Martin, Nagy Milán, Nocera Elisa-
betta, Osztertag Márton, Sági Kincső Adél, Szilágyi Levente,
Szűts Márton Soma, Takács Rebeka, Takó András, Tóth Elizabet,
Blum Viktória Emma, Elkán Zselyke Lia, Györkő Nóra, Kovács
Blanka, Lőrincz Anna, Móring Rebeka, Németh-Gyeraj Tímea,
Sashalmi Szonja Vanda, Somogyi Koppány, Szabó Dávid,
Szamos-Áman Léda Orsolya, Szilágyi Boróka, Takács Anna Szó-
fia, Tóth-Gulyás Hunor. 

Grosch Szilárd Fotó: Gulyás Tamás

Vizuális  csemegék
Az alapfokú művészeti iskola képzős növendékeinek közös kiállítása a Kultúrházban

Az iskolai és községi könyvtár 
nyári nyitvatartása  

Június 19-30-ig és 
augusztus 1-31-ig, (hétköznapokon)

15  - 19 óráig tart nyitva. 
Júliusban a könyvtár zárva lesz.

Beiratkozás gyerekeknek és 18 év felettieknek
Iskolánkban továbbra is nagy népszerűségnek örvend a
képzőművészeti és zenei alapfokú művészetoktatás. Az új
tanévet a június közepén lezajlott beiratkozás alapján (közel)
140 növendék kezdi. További jelentkezésre még korlátozott
számban van lehetőség. A felnőttek zongora, furulya, fuvola,
vonós és rézfúvós hangszereken tanulhatnak. 
Érdeklődni az iskola@hetenyisuli.hu és a +3672490827
elérhetőségeken lehet.

Baróti Tamás intézményegység vezető



Június 17-én felcsendültek a ballagási énekek iskolánkban,
jelezve hogy vége a tanévnek a legidősebb tanulók számára pedig
egy korszaknak. A hagyományos forgatókönyv szerint a hete-
dikesek elbúcsúztatták az utolsó évfolyamosokat, átvették tőlük
az intézmény zászlaját, a nyolcadikosok pedig műsorral köszön-
tek el iskolájuktól, tanáraiktól. Régi hagyomány, hogy a búcsúzó
végzős évfolyamok könyveket ajándékoznak az iskola könyvtárá-
nak. Idén a könyvek mellett sportszerek is kerültek az adomány
csomagba. 

Grosch Szilárd igazgató tanévzáró beszédét azzal kezdte,
hogy idén is nehéz évet zártak. A pedagógus felmondásokra utal-
va elmondta hogy dolgoznak a hiányzó pedagógusok pótlásán,
ami részben már sikerült is. “Reméljük, hamarosan újra teljes lesz
a csapat!” 
Az intézményvezető minden nyolcadikastól néhány mondattal
személy szerint is elköszönt, ahogy ez korábban is szokás volt
iskolánkban. Felolvasta azon szülők nevét is, akik a nyolc év
során aktívan segítették az intézmény munkáját.

Az iskola  alsóbb osztályaiból a legkiválóbbak  igazgatói gra-
tuláció mellett elismerő oklevelet, könyvjutalmat vehettek át.
Ugyanígy a végzősök közül is többen kaptak jutalmat. Iskolánk
tantestülete 1989-ben döntött arról, hogy Ifjúsági Nívódíjat alapít,
mellyel azoknak a végzősöknek a tevékenységét ismeri el, akik a
nyolc év során tanulmányi és tanórán kívüli munkájukkal, ered-
ményes sport- és művészeti tevékenységükkel kiemelkedtek tár-
saik közül. Hagyomány szerint a díjat a ballagási ünepségen adja
át az intézmény vezetője. Így volt ezúttal is. Öt tanuló kapta meg
a legmagasabb iskolai kitüntetést:

Ágotai Gréta 8. a osztályos tanuló példamutató magatartá-
sáért, szorgalmáért, közösségi munkájáért, kiemelkedő tanul-
mányi eredményéért és sportteljesítményéért,

Herbály Milos Péter 8. a osztályos tanuló kimagasló tanul-
mányi munkájáért, példamutató magatartásáért, szorgalmáért,
közösségi munkájáért és a tanulmányi versenyeken való sikeres
szereplésekért,

Lázár Lili 8. a osztályos tanuló kimagasló tanulmányi ered-
ményéért, példamutató magatartásáért, szorgalmáért, közösségi
munkájáért, 

Schváb Fanni 8. a osztályos tanuló példamutató magatar-
tásáért, szorgalmáért és kiemelkedő  tanulmányi munkájáért,

Tolnai Liza 8. a osztályos tanuló példamutató magatartásáért,
szorgalmáért, kiemelkedő tanulmányi és közösségi munkájáért

részesült az elismerésben. 
A Nívódíj odaítélésének lefek-
tetett szabályai vannak, így
előfordul, hogy egy-egy felté-
tel miatt a tanulók nem kaphat-
ják meg a legmagasabb iskolai
elismerést. Az ő munkájukat a
tanári kar Nevelőtestületi dícsé-
rettel ismeri el. Idén két tanuló –
Horváth Panka és  Schwarcz
Áron – érdemelte ki a díjat, nyolc
éves tevékenységükért.

Fotók: Gulyás Tamás és
Rákos Ildikó
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Tolnai Liza Horváth Panka

Lázár Lili  Schváb Fanni

Ágotai Gréta Herbály Milos Péter 

Tanév zárás és ballagási ünnepség

Schwarcz  Áron
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÷  diáksikerek  ÷ diáksikerek  ÷ diáksikerek  ÷
A 2022-23-as tanév során az általános iskola és alapfokú

művészeti iskola tanulói által elért eredmények

Országos eredmények
Honismereti verseny

1. helyezés / Nagy-Gajdócsi András / felkészítő: szülő
Tolkien olvasási verseny Hobbit kategória 

1. helyezés / Derksen – Hajnal Annaliza, Derksen – Hajnal
Levente, Kalányos Noémi, Szőke Dominik / felkészítő: Vérné dr.
Zabundia Rózsa
Arany János nyelvi verseny

5.  helyezés / Lőrincz Anna / felkészítő: Vérné dr. Zabundia Rózsa
A verseny országos döntőjébe jutott helyezés nélkül / Derksen –
Hajnal Annaliza, Derksen – Hajnal Levente / felkészítő: Vérné dr.
Zabundia Rózsa
Madarak és fák napja verseny

8. helyezés / Hajdu Kolos, Hoffer Emil, Jánosi Örs, Nyisztor
Csanád/ felkészítő: Bodó János
Úszás diákolimpia

10. helyezés / Szőke Gergő / felkészítő: szülő, 15. helyezés /
Dallos László / felkészítő: szülő

Regionális eredmények

Medve matek 
4. helyezés / Dallos Péter, Hajdu Kolos, Kozmáry Flórián /

felkészítő: Tuba Lajosné
Curie  kémia verseny

6. helyezés / Lázár Lili, Hervai Miksa / felkészítő: Wágner
Mónika, Tuba Lajosné
VI. Baranya Szólótánc fesztivál és Szekszárdi néptánc fesztivál

Arany minősítés / Batta Xavér / felkészítő: szülő

Megyei eredmények

Sajátos Nevelési Igényű Tanulók  Szépíró Versenye
1.helyezés / Agátz Dóra / felkészítő: Radics Melinda

Simonyi Zsigmond helyesírási verseny
2.helyezés / Lőrincz Anna / felkészítő: Vérné dr. Zabundia Rózsa

Ide-süss vetélkedő
2. helyezés / Bertus Kata Sára, Herbály Mila Franciska,

Szilágyi Boróka / Felkészítő: Hosszú Franciska

Kézilabda diákolimpia (képünkön)
2. helyezés / Nagy Máté, Gyöngyösi Mátyás, Dallos Péter,

Gábor Dániel, Galgóczi Kilián, Hajdu Kolos, Jánosi Örs, Kaáli-
Nagy Koppány, Kozmáry Flórián, Osztertág Balázs, Simon Mar-
cell, Szigethi Bulcsú, Baráti Zénó, Grünfelder Bence, Óbert
Benett / felkészítő: Szőrfi Gábor

"Kalandos Világunk"  természettudományi verseny
2. helyezés / Kozmáry Flórián, Meretei Soma, Tóth Tibor /

felkészítő: Gulyás Tamás
Egyházmegyei hittanos vetélkedő

3. helyezés / Földesi Gréta, Neukirchner Noémi, Tóth-Gulyás
Hunor, Szilágyi Boróka / felkészítő: Jánosiné Rajnai Virág
Labdarúgás diákolimpia III. korcsoport 

3. helyezés / Agátz Donát, Bertus Botond, Kedves Dominik,
Resál Csaba, Resál Viktor, Simon Marcell, Szigethi Bulcsú, Vil-
lányi Hunor, Villányi Magor, Villányi Nimród / felkészítő: Gulyás
Tamás
"Kalandos Világunk"  természettudományi verseny

4. helyezés / Dallos Péter, Gábor Dániel, Wágner Réka /
felkészítő: Gulyás Tamás

Diákolimpia labdarúgás II. korcsoport (képünkön)
4. helyezés / Agátz Donát, Bertus Benedek, Bertus Botond,

Kolonics Norbert, Lukács Noel, Musulin Dániel, Nyisztor
Csanád, Osztertag Márton, Paál Bálint, Paál Dávid, Szászfai
Áron, Takó Zalán, Vicze Nimród / felkészítő: Gulyás Tamás
Simonyi Zsigmond helyesírási verseny

8. helyezés / Derksen – Hajnal Levente / 17. helyezés /
Kalányos Noémi / 22. helyezés / Derksen – Hajnal Annaliza / 25.
helyezés / Szamos – Áman Léda / Valamennyi diák felkészítője:
Vérné dr. Zabundia Rózsa
Sajátos Nevelési Igényű Tanulók  Szépíró Versenye 

Különdíj / Batta Xavér / felkészítő: Radics Melinda

Körzeti, tankerületi eredmények

Szondi József matematika verseny 
1.helyezés / Dallos László / felkészítő: Tuba Lajosné

Köztársaság Téri Általános Iskola helyesírás versenye
1.helyezés / Varga Kamilla / felkészítő: Barbalics Beáta

Labdarúgás diákolimpia  I. korcsoport
1. helyezés / Bári Szabolcs, Dömös Dominik, Füsz Ádám,

Lakatos Jordán, Meretei Tamás, Nagy Milán, Neukirchner
András, Szigethi Botond, Szűts Márton, Takó András / felkészítő:
Gulyás Tamás
Labdarúgás diákolimpia  IV. korcsoport

2. helyezés / Bosnyák Bálint, Dallos László, Deák Kristóf,
Fehér Benedek, Forgács Gergő, Kovács Valentin, Nagy Norbert,
Pál Levente, Páti Marcell Zoltán, Schwarcz Áron /
felkészítő: Gulyás Tamás

PTE Gyakorló Általános Iskola és Gimnázium Deák Ferenc
Általános Iskolájának szövegértés és helyesírás versenye

2. helyezés / Varga Kamilla / felkészítő: Barbalics Beáta
5. helyezés / Lőrincz Anna, 8. helyezés / Derksen – Hajnal

Levente / felkészítő: Vérné dr. Zabundia Rózsa
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Benedek Elek szülőföldjén jártunk 
Iskolánk sikerrel pályázott a

Határtalanul programra, melynek
célja határon túli kirándulások
támogatása a Magyarország
határain kívül élő magyarság
megismerése, valamint a magyar-
országi és a külhoni magyar fiata-

lok közti kapcsolatok kialakítása, elmélyítése, csereprogramok
kialakítása magyarok lakta településekkel, iskolákkal.

Tavasszal egy nagy izgalommal várt program valósult meg a
7.a osztály számára. Hat felejthetetlen napot tölthettünk Erdély-
ben. Bejártuk Székelyföldet és német tagozatos osztályként nem
hagytuk ki Szászföldet sem. A kirándulást a Határtalanul pályázat
keretében elnyert összegből tudtuk megvalósítani. Eljutottunk
egészen a Békás szorosig, jártunk Brassóban, Kézdivásárhelyen,
a parajdi sóbányában, Kisbaconban a Benedek Elek kúriában,
Farkaslakán Tamási Áron szülőházánál. Egy erdőszéli esztenán
ismerkedtünk a helyben készített, hagyományos finomságokkal,
áfonyalekvárral, zakuszkával. Néhány templom is ritka szép
emlék marad, hiszen nem mindenütt látni a prázsmári
erődtemplom emeletes falaihoz vagy a bögözi református temp-

lom Szent László freskóihoz hasonlókat. Legszebb élményünk 
talán az volt, amikor friss, ropogó hóban sétáltunk le a Szent Anna
tóhoz. Bár nem volt az eredeti tervben, a tavaszi hóesésnek
köszönhetően egy igazi nagyot hógolyózhattunk, majd a tóparton,
csodálatos természeti környezetben énekeltük el közösen a szé-
kely himnuszt.                                                       7. a osztály

A Pécs Baranyai Kereskedelmi és Iparkamara  "Ide-süss"
főző versenyére, Ica néni bíztatására hárman jelentkeztünk az
osztályunkból. A Hetényi Mágusok csapat tagjai: Bertus Kata,
Herbály Hosszú Mila és Szilágyi Boróka.

A verseny három fordulóból állt. Az első két fordulóban
hazánkkal és Baranya megyével kapcsolatos kérdésekre kellett
válaszolni. A harmadik fordulóba és egyúttal a döntőbe való
bejutás nagyon jó érzéssel töltött el bennünket. A döntőben egy
megadott menüsort kellet minden csapatnak elkészítenie. 
A felkészítésünket Hosszú Franciska vállalta a Hosszú Tányér
Gourmet Ház tulajdonosa, így az étterem konyhájában gyakorol-
hattunk a versenyre.  A menüsort két óra alatt kellett elkészíteni,
úgyhogy abba még a terítés is beleférjen. A menü: Batáta krém-
leves cékla és zeller chipsszel; Gombás gersli rizottó, Sült filézett
csirkecombbal volt. A BV-i Zsolnay Vilmos Technikum és
Szakképző Iskola konyhájában zajlott a verseny. A zsűrit
lenyűgöztük az ételeinkkel. A döntőbe jutott tíz csapatból a
második helyezést sikerült elérnünk. Nagyon boldogak voltunk,
és elégedettek az eredménnyel, egyedül azt sajnáljuk, hogy
jövőre már nem indulhatunk újra. 

Szilágyi Boróka

Hetényi Mágusok fakanállal

Német nyelvű előadásokat néztünk
Iskolánk német tagozatos diákjai az idén három alkalommal

látogattak el Szekszárda, ahol a Magyarországi Német Színház, a
Deutsche Bühne Ungarn német nyelvű előadásait nézték meg. A
felsősök Dario Fo, olasz drámaíró 1974-ben írt vidám darabjának
napjaink problémáira ültetett változatát választották „Bezahlt
wird nicht! – Nem fizetünk!” címmel. A kisebbek egy klasszikus,
a „Des Kaisers neue Kleider – A császár új ruhája” modern fel-
dolgozását láthatták. A 8.a osztály a „Schweres Gepäck – Nehéz
csomag” című audio-sétán is részt vett, így egy valós, külső hely-
színen játszódó történet szemlélőiként ismerkedtek a magyar-
országi németek életének döntő pillanataival, az 1941-es nép-
számlálástól az 1946-os kitelepítésig. Köszönjük a Német
Nemzetiségi Önkormányzat anyagi támogatását.  

Vargáné Jenczer Csilla

Együtt minden könnyebb
A nyolcadikosok által szervezett idei fordított nap vidám hangu-
latban telt. A nap mottója az együttműködés volt. Az osztályok-
nak közösen kellett előzetes feladatként egy-egy ország zászlaját
megjeleníteni. Az első órát a nyolcadikos diákok tartották meg
minden osztályban, egy róluk szóló online kvízzel színesítve a
tananyagot.  Aztán már indulhatott is az akadályverseny: az alsó-
soknak egy rövidebb, a felsősöknek pedig egy hosszabb
túraútvonalon. Az állomásokon a diákoknak főként olyan felada-
tokat kellett megoldaniuk, amelyek együttműködést igényeltek,
vagy az egész osztály teljesítménye számított, illetve összefogás-
sal lehetett segíteni egymást az akadályok legyőzésében. Az alsó
tagozaton a legjobban együttműködő csapat a 2.a osztály lett, a
felső tagozaton pedig a 6.a osztály. Szeretettel gratulálunk nekik. 

Folkmann Juditoli-
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Anyakönyv
Születtek:
Zsombéki Gergely március 8.
Harasztosi Heléna március 17.
Nárai Miléna március 28.
Németvári Bernát április 4.
Vincellér Dominik április 5.
Zórity Zente április 10.
Tóth Norbert május 9.
Tavali Panka Léna május 23.
Schätl Benedek június 18.

Házasságot kötöttek:
Reisch László és Sáfrány Viktória március 27.
Uber Sándor József és Rosu Krisztina május 19.
Orcsik Nikolasz és Görföl Lili május 22.
Balogi Zsolt János és Topp Dóra Krisztina június 3.

Elhunytak:
Mehlmann László (1963) március 10.
Habling Zoltán Péter (1955) március 19.
Fuchs Károlyné sz. Girschig Mária (1929) április 22.
Reisch Antalné sz. Agátz Teréz (1939) április 30.
Szentesi László János (1948) június 5.
Sáfár Béla (1937) június 15.

PROGRAMOK
Június 30.

Megyei nyugdíjas találkozó Hetényben
Július 12. 

Bocz Gyula Emléknap
Könyvbemutató és megemlékezés 

a szobrász halálának 20. évfordulója alkalmából

Július 29.
Lovas találkozó

Augusztus 5. 
Jegenyés János emléktúra

a HOTE szervezésében

Augusztus 12.
Rockenbauer Pál Emléktúra

a HOTE szervezésében

Augusztus 12-13.
Országos országúti kerékpárverseny

Szombat: 
#Délenmindenjobb - Hármashegyi időfutam verseny 

Vasárnap: 
#Délenmindenjobb - Zengő Grand Prix országúti

mezőny verseny

Augusztus 27.

Népviselet Napja
11 órakor szentmise népviseletben, 

ünnepi körtánc a Templom-téren

Szeptember 3. 18 ó.
Bányász napi megemlékezés 

Szeptember 8-10.

Üveges hétvége 
Hosszúhetény-Kisújbánya-Óbánya

Szeptember 30.

Hetényi Szüret

Kedves Szépkorú 
Hosszúhetényi Lakosaink! 

Nagy szeretettel és tisztelettel köszöntöm Önöket jó erőben,
egészségben, boldogságban! A Zengő újság hasábjain
keresztül kívánok minden Ünnepeltnek Nagyon Boldog
Születésnapot! Hosszúhetény Község Önkormányzata
nevében: 

Dr. Csörnyei László polgármester
Születésnaposok
80 évesek: Harmati Ferenc (05.19.), Rajnai Nándor (05.20.),
Horváth Andrásné szn. Tuli Erzsébet (06.09.), Horváth János
(06.10.), Schunk Andrásné szn. Keibl Aranka (06.21.), 
Pető Sándor (06.24.)
90 éves: Späth Péterné szn. Szemmelroch Anna (04.03.)
91 éves: Biro Lajosné szn. Pohl Magdolna (03.24.), Hüttner
Józsefné szn. Nádasi Ibolya (06.22.)
92 éves: Strung György (04.26.)
93 éves: Szaif Frigyes Péterné szn. Bajkó Erzsébet  (06.08.)

Hosszúhetényi ügyvédi irodámba
várom tisztelt ügyfeleimet!

Andocsiné Dr. Kestler Annamária
Előzetes bejelentkezés:

70/3950446

Az elmúlt évek hagyományait követve zajlott a Püspök-
szentlászlói Búcsú. Június 25-én a zarándoklatot követően
Lovász Zsolt és Hesz István atyák tartottak ünnepi misét az
arborétumban. A Szent László szobornál rövid koszorúzási
ünnepség volt, délután középkori haditechnikai bemutató.
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TÁNC-SZÓK
Az idén március 31-én megtartottuk éves közgyűlésünket,

melyen vezetőséget is választottunk. Az elnökség tagjai:
Keserű Árpád, Kruzsely Gina, Lázárné Szabó Emese, Papp
János, Radó Tihamér, Schätl Zsolt, Molnár János.

Márciusban két elnökségi tagunk részt vett a Déli Kapu
Folklórszövetség közgyűlésén.

Megjelent helytörténeti kiadványunk, a Múltmentő 16.
száma, melyet eljuttattunk ezúttal is minden hetényi háztartás-
ba, de az eddigi számokkal együtt megtalálható a község hon-
lapján is.

Április 22-én részt vettünk a Muharay Szövetség  kozár-
mislenyi programjában. Délelőtt felvonulással, délután
népviselet bemutatóval képviseltettük falunk népművészetét. 

Ezen a napon zajlott Hetényben a Bazsarózsa Nép-
művészeti Fesztivál is, melyen zenészeink és táncosaink is fel-
léptek. Szombaton a felnőtt együttes, a Pévönye együttes,
valamint a Somkerék és Pótkerék zenekar, vasárnap a gyerek
táncosok. Ezen a délelőttön  Radó Tihamér vezetésével
népviselet bemutatót is tartottunk.  

Május 7-én a máriakéméndi kegytemplom püspöki meg-
áldásán kilencen népviseletben képviseltük településünket.

Május 13-14-én megtisztelő meghívásnak tettünk eleget
Tatabányán a XI. Forgórózsa Fesztivál fellépőjeként. A feszti-
válon táncaink és zenéink mellett a Kézimunka Műhely két
tagja jóvoltából a hetényi hímzéseket is megismerhette a fesz-
tivál közönsége. 

A  német klubos pünkösdi rendezvényen gyerektáncosaink
is felléptek, a felnőttek német koreográfiát táncoltak.

Június első szombatján Drávaszabolcs község meghívására
az ottani Halászléfőző Fesztivál programjában szerepeltünk,
amelyben a gyerektánccsoportunk is fellépett Lázárné Szabó
Emese vezetésével.

Június 10-én Somkerék zenekarunk a Tanac Néptánc-
együttes harmincöt éves jubileumi műsorában vendégzene-
karként működött közre a Kodály Központban.

Június 13-án ünnepelte a Hosszúhetényi Daloskör fennál-
lásának harmincadik évfordulóját. A komlói színházban tartott
gálaműsorban együttesünk is fellépett.

Hetényi alkotók bemutatkozása Bonyhádon
HÍRZENGÕ HÍRZENGÕ HÍRZENGÕ HÍRZENGÕ HÍRZENGÕ

A Völgység fővárosában nyílt közös kiállítása a Hetényi 7-EK
művészcsoportnak június 7-én. A Vörösmarty Mihály Műve-
lődési Központ kiállító termében rendezett tárlatot Dr. Csörnyei
László, Hosszúhetény polgármestere nyitotta meg és mutatta be a
településünkön élő, alkotó ill. Hetényhez kötődő képző-
művészeket. Közülük a legrégebben településünkön élő Deák
Zsuzsanna grafikusművész kezdeményezésére alakult tíz évvel
ezelőtt a művészcsoport. A kiállított művek nagy részét a hetényi
közönség már ismerheti korábbi kiállításaikról, de néhány új
munkát is láthatak az érdeklődők. A csoport tagjai: Borsi Lakatos
László szobrász, Deák Zsuzsanna Magyar Köztársaság Arany
Érdemkereszttel kitüntetett grafikusművész, Gelencsér János
festőművész, Heritesz Gábor Munkácsy-díjas szobrászművész,
Marsai Ágnes képzőművész, Mezei Izabella szobrászművész,
Molnár Sándor Ferenczy Noémi-díjas keramikus iparművész,
Takács Gábor fotóművész. A kiállítás június 23-ig volt látható.

– Poór Jánosra emlé-
keztek a Tájház túra csapat
tagjai június 4-én. A két éve
váratlanul elhunyt lelkes tú-
ravezetőjük személyiségét fel-
idézve egyik kedvenc túra-

célpontját, a Mária-képe kegy-
kápolnát is útba ejtve tervezték
a napot. A “Zengő Csillagánál”
koszorút helyeztek el és gyer-
tyát gyújtottak túratársuk emlé-
kére. 

– A Tájházszövetség 20
éves jubileumi éve alkalmából
a hosszúhetényi tájház vezető-
jét, Poór Gabriellát is felkér-
ték, hogy tartson előadást, táj-
házunk mozgalmas, sikerek-
kel és programokkal teli tizenöt
évéről. A találkozóra elkísérte
Csajkásné Kéninger Ágnes is,
aki az elmúlt másfél  évizedben
szintén aktív szerepet vállalt a
tájház hagyományápoló múze-
umpedagógiai munkájában. 

– A Mecsek Rallye első
versenynapján, június 23-án
pénteken összesen 184 páros
rajtolt el, három különböző
kategóriában. A 14 szakaszból
az utolsó, Komló – Hosszúhe-
tény közötti szakasz megtar-
tását az időjárási viszonyok
nem tették lehetővé. A rende-
zők, versenyzők és a nézők biz-
tonsága értekében komolynak
ígérkező vihar miatt megszakí-
tották a versenyprogramot.

Élmény volt a Zene Háza!
A olvasókör szervezésében 44-en kirándultunk a Zene Házá-

ba. Tagjaink mellett a Daloskör, a Német klub, a Senior táncosok
néhány tagja is képviseltette magát a vendégekkel együtt.  A cso-
port  létszáma miatt két turnusban lehetett megtekinteni a Házat
és a Hangdómban a zenei és egyben képi vetítést. A Zene Háza a
Liget Budapest Projekt egyik szerves része. Minden szintjét
bejártuk. Először az épületről kívülről kaptunk egy bemutatót,
amely természetes kialkításával a tájba illeszkedik, tervezője egy
japán sztárépítész, Sou Fujimoto.  Az épület mellett kialakítottak
egy játékos zenei területet különböző ütős hangszerekkel, ami
nemcsak gyerekeknek, de a felnőtteknek is örömére szolgál. Töb-
bet ki is próbáltunk.

A nagy melegre való tekintettel a földszinti recepció részén
folytatódott a sétánk. Itt található a büfé, étterem, ruhatár, bolt, a
szabadtéri színpad, valamint a koncertterem. Az épület üveg
falazata tökéletes hő- és hangszigeteléssel bír. Az első emeleten
kiszolgáló helyiségek, míg a 2. emeleten irodák, a könyvtár,
továbbá zenei oktatásra zenepedagógiai termek állnak ren-
delkezésre. Külön stúdiót is lehet bérbe venni, ha valaki zenét,
egyéb hangi anyagot szeretne létrehozni. A -2. szinten van az
Állandó- és Időszaki kiállítás a Hangdómmal és a Kreatív
hangtérrel együtt. Ebből csak a Hangdóm megtekintésére volt
lehetőségünk. Így egy különleges, egyedülálló zenei és látványi
élménnyel lettünk gazdagabbak.

A köztes szabadidőben mindenki azt fedezte fel a Városliget-
ben, amit csak szeretett volna, ill. ami az időbe belefért.
A fák árnyékában megpihentünk a padokon és élveztük a rózsák
látványát, illatát. Elsétáltunk Vajdahunyad vára és a Városligeti
tó mellett is. Meglátogattuk a Zene Házában a fagyizót, a Mil-
lennium Házában a kávézót, sőt aki akart, lehetősége volt egy
zóna ebédre is a Ligetben.                                Dubniczky Rita
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A férfi csapatnál az elmúlt évad csapa-
tából sérülések és egyéb elfoglaltság miatt
kiesett rutinos játékosokat  hosszúhetényi
fiatalokkal (15-17 évesek) sikerült pótolni.
Az ő beilleszkedésüket az idősebb, rutinos
játékosaink folyamatosan segítették, segí-
tik. Az elmúlt évek legerősebb Somogy
–Baranya megyei bajnokságában a nyol-
cadik helyezettel azonos pontszámmal,
három győzelemmel a kilencedik helyen
végeztek. A gyenge helyezéstől függetle-
nül sikerült a teljes szezonban tisztessége-
sen helytállni. A lényegesen nagyobb
játékerőt képviselő együttesek ellen is
sportemberhez méltóan küzdöttek a fiúk. A
következő idényre nézve bíztató, hogy az
utolsó két mérkőzésen sikerült győztesen
elhagyni a pályát. Ezek a sikerek további
önbizalmat adhatnak a továbbra is több-
nyire hosszúhetényi fiatalokból álló, ma
még rutintalan csapatnak a 2023-24-es
idényben.

A három oszlopos tagját elvesztő női
csapat hatodik helyen vonult decemberben
téli pihenőre. A tavaszi szereplés kézzel
fogható előrelépést mutat, köszönhetően
az idény elejétől kényszerűségből meg-
határozó szerephez jutó játékosaink egyre
magabiztosabb szereplésének, és a kitartó
edzésmunkának. Míg az őszi szezonban
negatív (-4) gólkülönbséggel 10 pontot
sikerült szerezni, a tavasz folyamán a
kiharcolt 12 ponthoz + 35-ös gólkülönbség
járult. A hatalmas javulás a támadójáték
hatékonyabbá válásában érhető utol,
hiszen tavasszal ötvennel többször „mat-
tolták” a lányok az ellenfél kapusait mint
ősszel. A védekezés továbbra is hagy
kívánnivalót maga után, de remélhetőleg
az új bajnokságban egyre inkább hasonlít
majd az elmúlt években megszokotthoz.
Örvendetes továbbá, hogy a mezőny két
kiemelkedő csapatához sokkal közelebb
kerültünk. (PEAC –Harkány, Siófok) Míg

ősszel az első találkozásokkor méretes
zakó volt az eredmény mindkét listavezető
ellen, addig a visszavágón öt és kétgólos
hátrány lett a vége. 

Kiemelkedő eredmény továbbá, hogy
Szabó Vivien a góllövőlistán az előkelő
harmadik helyen végzett úgy, hogy három-
mal kevesebbszer lépett pályára, mint az őt
megelőző két vetélytársa.

A női tabella végeredménye:
1. PEAC –Harkány
2. Siófok KC
3. MK Pelikán Siklós
4. Szentlőrinc KSE
5. Hosszúhetényi Sport KFT
6. PEAC
7. Veszprémi Magyar-Finn Egyesület
8. Kaposvár
9. Pécsváradi Spartacus SE
10. Komlói NKE

Csajkás Géza

Bíztató tavaszi szereplés 

A Hosszúhetényi Öregfiúk mostani
labdarúgó csapatát 13 éve Lázár Ferenc és
Molnár Ferenc alapította, melyhez a
kortársak közül sok korábbi csapattárs
csatlakozott. (Bocz Gábor, Forgács Gábor,
Szászfai Attila, Muzsek Ferenc, Takács
Ferenc, Bogdán József,  stb.)
Az évek előre haladtával morzsolódtak is
le tagok, de hosszabb – rövidebb időre
mindig érkeztek újak. A csapatra mindig
jellemző volt, hogy a tagokkal nagyon
összetartó társaságot alkottunk, gyakor-
latilag a működésünket önerőből valósítot-
tuk meg. Összetart bennünket a futball
szeretete, a versenyzés öröme, és hogy így
mindig fiatalnak érezhetjük magukat. A
csapatot az utóbbi években Lázár Ferivel
vezettük. Fő szempont volt, hogy egyre
jobb és jobb eredményeket érjünk el, és
mellette a jó közösségi viszony is meg-
maradjon a csapat tagjai között.

A csapat a legjobb eredményeit az
utóbbi két szezonban érte el, amikor is a
2021-22-es szezonban 9. helyen végez-
tünk, a 2022-23-as szezonban pedig a 11.
helyet szereztük meg a 21 fős mezőnyben.
Azonban sajnos pont mostanra nagyon le-
csökkent a csapat létszáma, és mivel elő-
fordulhatnak hiányzások a meccsekről,
illetve a sérülések is lassabban gyógyulnak
már ebben a korban,  a csapat jövője két-
ségessé vált. Sajnálatos hogy más csapa-
tokkal ellentétben, nálunk a megyés csapat

tagjaiból sem kapunk „támogatást”, ami-
vel lehetne segíteni ezen a helyzeten.
Voltak ugyan példák erre két és három éve,
de az idei szezonra valahogy nem mű-
ködött ez a fajta összedolgozás.

Éppen ezért most nyáron nehéz dön-
téseket kell meghoznunk a folytatást

illetően. Legrosszabb esetben megszűnés,
vagy a kevésbé fájó fúzió valamelyik
környező település hasonló szellemű csa-
patával. De azért igazán abban remény-
kedük, hogy érkezik néhány új játékos és
tovább folytathatjuk a versenyzést az eddi-
gi keretek között.        Karácsony Roland

Döntés előtt az öregfiúk csapata

Öregfiúk Bajnoksága, megye I. osztály 2022/23 hosszúhetényi csapat: Kungl
Péter, Miskolci József, Karácsony Roland, Gyöngyösi Mátyás, Sashalmi Zoltán,
Banizs Zoltán, Prjevara Gábor, Nagy Attila, Hirsch Zoltán. Guggolnak: Máté
János, Horváth József, Horváth Róbert, Pataki Zoltán, Pfeil Tamás, Mangó János.
Elől: Lázár Ferenc. A képről hiányzik Taksonyi Gábor
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Az idei lovasversenyünkön  rekordot
döntöttünk! A Mecsek környéki telepü-
lésekről nagyon sokan lovagoltak át
Hosszúheténybe. Sok lovas hozta el lovát
Tolna megyéből: Bonyhádról és Szekszárd-
ról. Volt, aki a hegyen is át túrázott
Váraljáról és a Nyugat-Mecsekből, Kő-
vágószőlősről. Voltak itt Haflingi, Kazak
zsábi, Lengyel konyik, Hucul amerikai
fajtájú Painthorse-ok és Appaloosa félvér
lovak. Természetesen őshonos magyar
fajta lovakkal is versenyeztek úgy, mint
Kisbéri, Lipicai, Nóniusz, Gidrán, Bábol-
nai Shagya arab és magyar félvérekkel.
Sokan pónin lovagoltak.

Nyereg alatti versenyzők száma megha-
ladta a hatvanat. Nagy számban indultak
gyermek ügyességi kategóriában, legfia-
talabb versenyzőnk egy 6 éves kislány
volt. Felnőtt kategóriában 36 lovas állt rajt-
hoz. Legidősebb versenyzőnk 68 éves volt. 
Helyezések : 
GYEREK (Kezdő): 1.Miseta Médea 12é/
Kisbéri félvér 15 éves lovon, 2. Kiss Eme-
se 13é/ Magyar.fv.18é, 3. Zseni Zsálya
14é/ Kazak zsábi 3é,  4. Radnai Réka 11é/
Painthorse 20é.                                                     

IFI kategória ( 14-18 évesek): 1. Stemler
Lilla 14é/ Sportpóni 14é, 2. Gógl Rebeka
16é/ Sportpóni 8é., 3. Kajtár Boglárka
14é/ magyar fv.18é, 4. Korsós Flóra 18é/
Gidrán fv.5é.

FOGATOK: Keller Zoltán, Lakatos Gá-
bor és Bognár Adrienn pónikkal, Szabó 
György és Hering László Magyar félvér
lovakkal hajtott.     

Bodorné Szalai Judit

Felnőtt labdarúgó csapatunk az utóbbi
két szezont a Megye III-as bajnoki
mezőnyben töltötte, mivel legalább egy
hetényi utánpótlás csapat kiállítása sem
volt lehetséges.

A 2021-2022-es szezont, mint tudjuk
bajnokként ünnepelhettük, s ez volt a cél a
2022-2023-as szezonra is.Idén azonban a
bajnoki győzelem nem sikerült, csapatunk
a dobogó 3. fokán végzett, mivel a szezon-
ban buktunk el „kötelező” meccseket is és
tavasszal a közvetlen riválisainkat sem
tudtuk  legyőzni. 

A bronz érem mellé begyűjtöttük a
Czibulka csoport gólkirályi címét is, Lovas
Bálint 26 góllal nyerte meg ezt a versenyt.

A következő szezonnak ismételten
azzal a céllal vágunk neki, hogy megpró-
báljuk megnyerni ezt az osztályt. A
mostani keretből talán távozónk nem lesz,
viszont érkezik vissza két korábbi játéko-
sunk, Halasi Olivér és Román Dániel.
Mellettük további két lehetséges játékossal
még tárgyalunk.

A csapatot érintő jó hír még, hogy jó
eséllyel most végre megvalósul a régóta
esedékes öltöző felújítás, ennek fő szem-
pontja az energia gazdaságosság növelése
is. Szó van a hőszigetelési és nyílászáró
cserélési munkákról. Jó lenne még, ha lenne

lehetőség kicsit a játékteret is „átdol-
gozni”, ráférne a minőségi javulás.  Még
nincs nagy baj, de kár lenne hagyni hogy
rosszabb állapotra jusson.

Nagyon jó lenne, ha az Öregfiúk csa-
pat is tovább tudna működni, és sikerülne
egy utánpótlás csapatot is kiállítani a foly-
tatásban!                               Mesnyi Tibor

Álló sor balról jobbra: Szibelle László, Mesnyi Tibor, Seres Péter, Kusz Gábor,
Kovács István, Szabó Gergő, Pohli Tamás, Czikla Márk, Karmacsi Patrik, Kasper
Zoltán, Pintér Csaba, Mesterfalvi Attila, Bózsa Barnabás, Sinku Attila
Első sor: Hegyi Adorján, Michel Szabolcs, Marton Roland, Gothár Péter, Tobak
Olivér, Boros Antal, Soós Miklos, Hegyi István, Híz Szabolcs, Lovas Bálint, Budai
Márk. Hiányzik a képről: Bocz Gábor, Kányádi Dávid, Lázár Ferenc, Karácsony
Roland

Utóbbi évek legsikeresebb versenye volt a 16. Zengő Kupa

Stabil kerettel várják az őszi bajnokságot
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Helyi időszakos lap

Felelős szerkesztő:
Papp János

pappjanosheteny@gmail.com

Szerkesztőség:
7694 Hosszúhetény, Verseny u.9.

Tel/fax: 72/490-827

Kiadó:
Hosszúhetény Község

Önkormányzata

Nyomdai munkák:
Molnár Nyomda, Pécs

Elbúcsúzott  huszonnyolc végzős diákunk

8.a névsora: Ágotai Gréta, Békási Evelin, Bodó Szederke,
Bosnyák Bálint, Dallos László, Fehér, Herbály Milos, Horváth
Panka, Konics István, Kovács Valentin, Lázár Lili, Páti Mar-
cell, Pojányi Benedek, Schváb Fanni, Schwarcz Áron, Tolnai
Liza, Weintraut Panna. Osztályfőnök: Folkmann Judit

8.b névsora: Deák Kristóf, Forgács Gergő, Jungvirt Erik,
Mariák Dominik, Megó Richárd, Mihálovics Máté, Nagy Nor-
bert, Novák Zalán, Pál Levente, Pecsnek Luca, Vátyi Tamás
Osztályfőnök: Tuba Lajosné

VÉRADÁS
Július 17-én, hétfőn 

10-13 óráig 
a Kultúrházban.

Adj vért és
ments meg

három életet!


